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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
Identificació de la sessió 
Núm.: 17 /2022 
Caràcter: extraordinari 
Data: 30 de novembre de 2022 
Horari: de 10:05 a 12:19 h 
Lloc: sala de plens de l’Ajuntament 
 
President: 
José Francisco Hila Vargas (PSIB-PSOE) 
 
Assistents: 
Juana María Adrover Moyano (PSIB-PSOE) 
Sandra Barceló Schwarz (VOX- ACTUA PALMA) 
Josep Lluís Bauzá Simó (No adscrit) 
Llorenç Carrió Crespí (MÉS-Estimam Palma) 
Juana Maria Capó Navarro (Cs) 
Mercedes Celeste Palmero (PP) 
Fulgencio Coll Bucher (VOX- ACTUA PALMA) 
Claudia Costa del Río (UNIDES PODEM) 
Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE) 
David Díez Herreros (PP) 
Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE) 
Alejandro Escriche Cots (Cs) 
Adrián García Campos (PSIB-PSOE) 
Alberto Jarabo Vicente (UNIDES PODEM) 
Elena Navarro Duch (PSIB-PSOE)  
Antoni Noguera Ortega (MÉS-Estimam Palma) 
Daniel Oliveira de Souza (PSIB-PSOE) 
Montserrat Oliveras Ballarín (PP) 
Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE) 
María Paz Pérez Barceló (VOX- ACTUA PALMA) 
Lydia Pérez Martínez (PP) 
Ramon Vicenç Perpinyà Font (PSIB-PSOE) 
Eva María Pomar Juan (Cs) 
Sergio Rodríguez Farré (VOX- ACTUA PALMA) 
Guillermo Sánchez Cifre (PP) 
Neus Truyol Caimari (MÉS-Estimam Palma) 
Jordi Vilà Albareda (UNIDES PODEM) 
 
Secretari general del Ple: Nicolau Conti Fuster 
Interventor: Juan Cañellas Vich 
Tesorera: María Antònia Orell Vicens 
Cap de servei de la Secretaria General del Ple: Julián García Caballero 
 
Excusa la seva assistència el Sr. Julio Martínez Galiano (PP) 
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Punt únic. Aprovar inicialment el Pressupost General, les Bases d'Execució i les 
plantilles de personal per a l'exercici 2023 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias. Hoy traemos a aprobación la propuesta de aprobación inicial del presupuesto 
2023. Un presupuesto que suma 487 millones de euros. 753 millones en el consolidado. Y es 
este el mejor presupuesto que nunca haya podido aprobar este ayuntamiento. Porque es el 
resultado de más de 7 años de trabajo progresista para transformar Palma y mejorar la vida de 
nuestros vecinos y nuestras vecinas. Quiero poner en valor que se trata del octavo presupuesto 
que hemos aprobado. Demuestra que somos un equipo realmente fuerte, estable y solvente. Un 
equipo con capacidad de gestión y de adaptación. Un equipo preparado como hemos 
demostrado para gestionar una gran crisis, para sanear un ayuntamiento o para transformar una 
ciudad y ponerla en marcha y avanzar hacia el futuro. Como estamos haciendo. Así en este 
tiempo hemos conseguido y en este presupuesto hemos consolidado mantener el compromiso 
por octavo año consecutivo de congelar los tributos de forma generalizada. Y poder estar 
orgullosos de ser de las 15 ciudades principales españolas, la segunda con el Ibi más bajo. Y 
además hemos bajado impuestos con modificaciones de las ordenanzas fiscales para ayudar y 
bonificar en temas tan importantes para la ciudadanía como la vivienda, el fomento del empleo, 
las personas mayores, los servicios públicos o la sostenibilidad. Quiero también aprovechar y 
recordar que en estos años hemos reducido la deuda de 352 millones de euros a menos de 200 
millones. Abaratando también el coste financiero y adelantando la salida del plan de ajuste 7 
años antes de lo previsto. Y todo eso sin aplicar los recortes que la derecha había previsto en ese 
plan ni las subidas de impuestos. En 2015 encontramos un ayuntamiento paralizado y 
endeudado. Un ayuntamiento del pasado al que nadie quiere volver. Nosotros hemos logrado un 
ayuntamiento saneado y fiable. Que cumple con todos los parámetros financieros y que crece de 
forma segura. Y esto lo hemos hecho con un fin. Para poder tener capacidad de actuar y de 
invertir en la ciudad. y así poder mejorar la vida de nuestros vecinas y de nuestros vecinos. En 
definitiva, para poner  Palma en marcha, como he dicho, que es lo que estamos haciendo y lo 
que vamos a continuar haciendo. Además todo esto lo hemos logrado gestionando una crisis 
mundial, con la mayor batería de ayudas y de cobertura social y económica jamás vista en esta 
ciudad. Y esto lo hemos hecho para salir de esta crisis de una forma justa para todos, sin dejar a 
nadie atrás y sin cargar el peso de la recuperación sobre los más débiles como ha hecho la 
derecha cuando ha tenido oportunidad. Y cómo hemos conseguido esto, pues yendo fuera a 
buscar fuentes financieras alternativas. Al Estado, al Govern, al Consell y llegando hasta a 
Europa. Y así hemos conseguido proyectos como Son Busquets, Paseo Marítimo, Nuredduna, 
S’Aigo Dolça, la depuradora, el tanque de tormentas o el tranvía de la Bahía de Palma, la 
renovación y modernización de flota de autobuses o la electrificación, entre otras muchas. Y 
todo eso para conseguir multiplicar esa capacidad y esa actuación de ayuntamiento con más 
fuerza en los barrios y llegando a más vecinos. Así a la vez, hemos dado la vuelta a la forma de 
hacer política municipal en este ayuntamiento. Hemos consolidado el compromiso social con 
los más necesitados y hemos consolidado la igualdad entre las personas. Hemos reforzado la 
apuesta activa por la ocupación y la promoción económica. Consolidado el mantenimiento, la 
limpieza y el cuidado de las calles y de los barrios. Haciendo una ciudad cada día más viva, más 
segura y más participada. Más sostenible. Más amable. Y en definitiva una ciudad para todas y 
para todos. Hemos avanzado en un nuevo modelo de ciudad y hemos mejorado Palma día a día. 
En la réplica luego entraré en los datos de las áreas. Y solo quiero cerrar pidiendo realmente el 
voto para este presupuesto que es un presupuesto real que concluye ocho años de buen trabajo, 
de medidas puestas en la calle, de mejora de la ciudad y demás inversión. Y en definitiva hemos 
conseguido, y con este presupuesto consolidamos, una Palma mejor para todos nuestros vecinos. 
Gracias.” 
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Sr. Bauzá Simó (No adscrit): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Formulo enmienda a la totalidad del presupuesto porque no se van a 
abordar los problemas más importantes que afectan a nuestra ciudad. Al insistir en un modelo 
de autonomía para afrontar nuestro municipio los grandes proyectos e inversiones necesarios ya 
que actúa como una delegación del Consell insular y la Comunidad autónoma. Llegando a hacer 
renuncia expresa a las competencias que por ley le vienen asignadas. Seguimos después de 2 
legislaturas de Pacte, sin tener constancia ni de los importes transferidos ni de los proyectos que 
van a realizar en el documento facilitado por la Junta de Gobierno. Lamentar el incumplimiento 
por parte del Regidor de Hacienda de su compromiso de anticipar las reuniones del Consell de 
Capitalidad y poder aportar los resultados al Pleno antes de la elaboración de los presupuestos, 
con lo que la totalidad de los integrantes tendríamos conocimiento de los proyectos y del destino 
de los fondos. Cosa que no ocurre en la actualidad. Solamente menciones a previsiones que van 
a incluirse, con las que se cubrirán el resto de algunas inversiones. Y se han hecho de viva voz 
en las respectivas comparecencias de los Regidores, pero que no tienen reflejo documental en el 
debate presupuestario y aprobación de las cuentas que finalmente regirán para el año 2023. Se 
han presentado al Pleno proposiciones por parte de la oposición, que se han ido aprobando y que 
nuevamente no tienen reflejo muchos de ellos en partidas concretas presupuestarias de que les 
den una viabilidad en su cumplimiento en su próximo y último ejercicio de la legislatura. Creo 
que por sí sola esta constituye una razón de peso para la presentación de una enmienda a la 
totalidad al incumplir de manera flagrante los acuerdos de Pleno en los que también han 
participado los grupos que sustentan al gobierno. Vuelven a basarse en unos ingresos poco 
definidos y en algunos casos temerarios. Ya que insisto en ello, están fuera de control del 
gobernante, aunque debo decirles que si el año pasado aumentaban el 100% el importe de las 
multas, no nos extraña a estas alturas, debido a las circunstancias que han concurrido y que 
ustedes se niegan a asumir en detrimento de los administrados. El abandono tácito de los 
presupuestos participativos creando una creciente frustración en las asociaciones que tanto se 
comprometieron en los mismos, con sus proyectos de barrio, y que finalmente quedarán 
pendientes nuevamente sin que tengan una proyección futura que vuelva a presentar a la 
ciudadanía sus proyectos a los que tanto trabajo habían dedicado. El rescate de la concesión del 
Parc de Bombers de Palma va a tener un coste muy elevado finalmente a las arcas del 
ayuntamiento que tiene una incidencia importante anualmente, pero que parece no encontrarse 
una solución que venga a poner fin a semejante dispendio. Veremos al final con la proliferación 
de programas y nuevos fondos que van dirigidos al ayuntamiento, en diversos proyectos, cuál va 
a ser el control que podrá ejercer el Pleno sobre los mismos o serán nuevamente de libre 
disposición como han sido por parte de la Caib los fondos de capitalidad de nuestro 
ayuntamiento. Hacer mención a los créditos, tanto del ayuntamiento como de las empresas 
públicas, que se quedan aplazados para empezar su pago en los próximos años. Eso es lo que 
hace que les presente enmienda a la totalidad del presupuesto. No se preocupe Sr. Alcalde, que 
los ridículos minutos que después me dan ustedes para que yo pueda intervenir en el Pleno se 
los voy a regalar con todo gusto a todos los miembros del Pleno. Por tanto, ahí queda mi 
intervención y ahí queda mi enmienda a la totalidad. Muchas gracias.” 
 
Sra. Pomar Juan (Cs): 
 
“Gràcies. Qué es lo que destacaría más en su gestión como Alcalde en este mandato. El Sr. 
Alcalde responde: la depuradora, el tranvía, Son Busquets, el acuerdo del Lluís Sitjar y el 
proyecto del Paseo Marítimo. Curioso. 5 cosas que todavía no existen. Esto es el resumen de los 
presupuestos que nos llevan hoy aquí para su aprobación. Un presupuesto de ciencia ficción. La 
verdadera transformación de Palma en una ciudad moderna, cosmopolita, limpia, accesible, 
ejemplar y segura, todavía no ha llegado y ya no llegará de la mano de un gobierno que tras 8 
años en el poder lo único que ha provocado es retroceso y degradación para nuestra ciudad. La 
crisis de la Covid19 y la guerra de Ucrania no deben ser ajenas en este presupuesto para esta 
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ciudad. Son factores muy importantes a tener en cuenta. Por tal razón siempre por nuestra parte, 
hemos planteado propuestas positivas para nuestra ciudad, siendo muchas de ellas aprobadas 
por los Plenos de este ayuntamiento. Pero vemos con decepción que no tienen el necesario 
reflejo en una dotación presupuestaria. La economía mundial se está frenando y el motor 
económico de Palma es el turismo. Por eso se necesitan políticas que defiendan sin complejos a 
nuestra principal industria. Este presupuesto muestra el complejo con el que se trata el turismo 
en nuestra ciudad, sin tener en cuenta y pasando por alto que es el motor económico que da 
sustento a familias, autónomos y pequeños empresarios. Igualmente, el área de Promoción 
Económica califica a su presupuesto como continuista. Y lamentamos que, efectivamente, eso 
sea así, porque seguirán sin apoyar aquellos proyectos tan necesarios para nuestra ciudad y que 
han llevado a una degradación definitiva a barrios vulnerables como es el Camp Redó. Han 
abandonado su mercado, han abandonado las viviendas sociales y han abandonado a los vecinos 
de Camp Redó. La transformación económica debería acompañar también a la transformación 
social de cada barrio de Palma con las dotaciones adecuadas, proyectos como la transformación 
del barrio de Pere Garau, para que esté dotado de equipamientos e infraestructuras accesibles, 
son obviados en estos presupuestos. Este gobierno pretende dejar al barrio de Pere Garau a 
medias. A medias en materia de infraestructura y equipamientos y esto queda constatado en este 
ayuntamiento. La transformación también debería pasar por la Plaza Mayor que la tienen 
abandonada. Y arreglando las escaleras mecánicas y el ascensor después de 3 años de estar 
parados y abandonados y sucios, no es eso una verdadera transformación. El Alcalde se siente 
orgulloso de 5 cosas que no ha hecho, pero en cambio de las cosas que no se siente orgulloso, 
esas sí que depende de él, no hace nada en su último presupuesto para corregir y enmendar 
errores. Se equivocaron con la Plaza Mayor, y no han corregido, la abandonan también en estos 
presupuestos. Y les tengo que recordar que un gobernante certifica su compromiso verdadero 
cuando lo deja reflejado en los presupuestos. En cuanto a mejoras de movilidad, una de las 
propuestas que se aportaba por nuestra parte era dotar a la ciudad de unos verdaderos parquins 
disuasorios, pero están sin dotación presupuestaria. Perjudicando diariamente a los vecinos y 
visitantes de la ciudad de Palma. Se destinan 5 millones de euros a una ampliación de capital de 
EMAYA, pero esta ampliación no es para mejorar la limpieza, si no para la comercialización de 
energía. Las prioridades quedan claras, Palma está sucia y seguirá estando sucia. Y quien recicla 
en nuestra ciudad seguirá sin verse beneficiado. Un gobierno valiente y decidido es el que toma 
decisiones y las lleva a cabo y en los presupuestos no se observa ni una partida presupuestaria 
dedicada a transformar nuestra ciudad, sustituyendo las calesas tiradas por caballos por calesas 
eléctricas. Poner el ciudadano en el centro es apostar por la participación ciudadana y para ello 
este consistorio incrementa un 26% el presupuesto de gasto en fiestas de San Sebastián. 
Prefieren montar fiestas a vísperas de unas elecciones. No se reducen los cargos directivos que 
sobredimensionan desde el inicio de la legislatura y que subcontratan multitud de trabajos 
externos en toda la legislatura. Siguen tampoco sin dotar de la Policía Local de sus recursos 
necesarios. En cuanto a ingresos: hinchan los ingresos, incremento de multas, incremento 
también del coste del gasto en licencias urbanísticas, lo incrementan en un 87%, cuando 
sabemos que muy bien no se están pidiendo las licencias para este volumen. Con esta 
argumentación queda totalmente desmontado su presupuesto. No hacen caso tampoco de la Ley 
de Capitalidad y Palma pierde autonomía financiera. Quién manda en esta ciudad. No es el Sr. 
Hila, no. No mandó con el cambio del nombre de calles, no mandó con el desalojo y abandono 
de la Plaza Mayor, etcétera, etcétera. Así pues nosotros, el Grupo Municipal Ciudadanos, 
rechazamos por completo este presupuesto y les pedimos que lo retiren y lo redacten de nuevo. 
Gracias.” 
 
Sr. Coll Bucher (VOX- ACTUA PALMA): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Los españoles están padeciendo cada vez más las consecuencias 
de la maltrecha situación económica en la que nos encontramos y de la que solo tiene visos de 
empeorar. En este contexto de inflación, aumento de costes de la energía y de combustibles, en 
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las que las familias y empresas se están viendo obligadas a gastar solo en lo esencial, tenemos 
que tratar de reducir el gasto para poder bajar al máximo tasas e impuestos. Que es la mejor 
manera de ayudar a la gente, a las familias y a los empresarios y pequeñas empresas. Dada la 
situación de emergencia social, se hace especialmente importante la eliminación de 
subvenciones y transferencias a organizaciones, observatorios, asociaciones de carácter 
ideológico. Se trata de destinar el dinero recaudado a lo estrictamente necesario. El buen 
funcionamiento de las diferentes áreas municipales y de forma prioritaria, en las ayudas de 
emergencia social y medidas de apoyo a las familias. El ayuntamiento debe dar el mejor 
ejemplo de aplicar la buena gestión y la austeridad. Algo que hasta ahora no se ha visto ya que 
se ha despilfarrado mucho dinero en gastos superfluos o de carácter ideológico. Con relación a 
la presentación de los presupuestos generales. Vemos año tras año que a pesar de las 
advertencias, lo hacen de forma ininteligible, desordenada y sin la suficiente claridad. Otro año 
más y esperemos que sea el último, en el que gobierna el gobierno de las ruinas. Sí, del Sr. 
Sánchez. El Ayuntamiento de Palma presupuesta para el año 2023 un total de 487 millones de 
euros. El presupuesto más alto que ha habido. El pacto de Cort, más bien conocido como el 
pacto que se niega continuamente a bajar impuestos, ya que desde el punto… El Grupo 
Municipal Vox Palma hemos pedido desde el inicio de legislatura la bajada de tasas e impuestos 
y tan siquiera han sido capaces de reducir alguna tasa o impuesto. Pero sí que han sido capaces 
de engañar, de mentir, porque prometieron estar a prop de la gent. Y de los barrios. 
Especialmente las barriadas más vulnerables que han abandonado totalmente. Han dado la 
espalda a todas las barriadas y las que más han sufrido de esa ignorancia han sido las más 
vulnerables. Abandonan las barriadas de Palma pero apuestan por invertir en zonas como el 
distrito de innovación, cuando ya lo tenemos en el Parc Bit. No estamos en contra de crear otro 
espacio de innovación, siempre y cuando se dé prioridad a lo necesario. Pero actualmente, con 
la situación tan delicada, que estamos pasando, la prioridad son las barriadas, su seguridad, la 
limpieza, los aparcamientos y, sobretodo, poder acceder a una vivienda digna. Los datos 
económicos para el año 23 son más que preocupantes que los del 22. Y aún así están dispuestos 
a inflar los ingresos para el presupuesto 2023, a base de recaudar 27 millones de euros. Las 
multas para ustedes es recaudar y recaudar. 7 millones más que el año 22. Este año. O subir un 
90% la recaudación de tasas de licencias urbanísticas, que pasan de 5,8 millones a 11. Cuando 
vemos que ha caído enormemente la licencia de obra nueva o de modificaciones. No vemos 
tampoco los 30 millones de euros que le corresponden por Ley de Capitalidad. De nuevo 
observamos que los presupuestos presentados por el equip de gobierno no favorecen los 
verdaderos intereses iniciales de los palmesanos. Ya que no se elimina el gasto político, 
ideológico, para dedicarlo a lo verdaderamente necesario como es facilitar el acceso a la 
vivienda. El nuevo plan general de ordenación urbana no lo facilitará. Tampoco vemos ninguna 
partida que se destine a este fin. Siendo uno de los temas más preocupantes a día de hoy para 
jóvenes y no tan jóvenes, la vivienda. La movilidad parecía imposible que se pudiera empeorar, 
pues lo han conseguido. Gracias a la ayuda del carril VAO. Y todavía queda el tema estrella, 
trambadia. Que no deja de ser un dudoso proyecto y totalmente electoralista. Palma no camina, 
es un continuo atasco. Falta de seguridad. La Policía de Barrio no se ve. Ya mencionamos, 
durante la noche que es cuando más altercados e inseguridad hay. Siguen aumentando partidas 
como las fiestas de San Sebastián. Siguen dando dinero a promocionar la lengua catalana y así 
podemos seguir. Y se olvidan de lo más importante, el ciudadano. Por todo ello venimos a 
proponer la retirada del proyecto de presupuestos generales para el ejercicio 2023. Y la 
redacción de un nuevo proyecto que se ajuste a la realidad. Tanto desde el punto de vista 
recaudatorio, como la adecuada distribución de las partidas para favorecer a las personas más 
necesitadas e incentivar y apoyar el comercio y solucionar el problema de la falta de vivienda 
que tanta falta hace. Clavado. Gracias Sr. Alcalde.” 
 
Sra. Celeste Palmero (PP): 
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“Gràcies Sr. Batle. Sr. Alcalde, si el Presidente Sánchez, su presidente, que no el de todos, 
pasará a la historia por desenterrar a un Franco, volver a una civilización guerra civilista. Una 
España dividida. Y por mentir constantemente. Usted pasará a la historia por haber sido el 
Alcalde más afortunado de Palma. El que mayor presupuesto ha tenido durante estos últimos 8 
años. El mayor presupuesto, los mayores presupuestos de la historia de Palma. Usted no tuvo la 
mala suerte de la Sra. Aina Calvo, que no supo lidiar con una crisis económica y dejó 
endeudados a todos los trabajadores, autónomos y empresas de la ciudad. Porque no les pagó las 
facturas. Usted no tuvo que lidiar como el Sr. Isern por pagar las facturas que había dejado la 
Sra. Calvo. Usted se encontró una situación saneada y una economía creciente. Y ¿qué ha hecho 
con ello? Ha aumentado el presupuesto indiscriminadamente, pero no le ha mejorado la vida de 
los ciudadanos de Palma. Hoy Palma está cada día más sucia y más abandonada. 8 años de 
promesas, 8 años de propaganda, pero 0 gestión. A ustedes no les gusta que les diga que no 
hacen gestión. Es que no la hacen. Hoy tienen 18 agentes menos de la Policía local. Y ustedes 
presumen de colocar 200 no sé cuántos. Ustedes han aumentado los cadáveres urbanos en la 
ciudad. si tenían un problema lo han aumentado. Recuerden, el mercado del Camp Redó, ni un 
céntimo ponen este año para arreglarlo. Ni uno. La plaza Mayor, han renunciado ya a ella. Son 
Toells, qué vamos a hacer con Son Toells. Nada. Qué van hacer ustedes con la Platja de Palma. 
Nada. Qué piensan hacer ustedes con lo que prometieron del plan Edusi. ¿Devolver el dinero? 
Porque las inversiones no están. Los barrios de Ponent las esperan. Las tienen ustedes 
prometidas pero no las verán. No está en su presupuesto. ¿Y a qué dedican una vez más su 
presupuesto? A sus cosas. A repartirse el ayuntamiento en 3. A quedar todo el mundo contento. 
Y ahora, incluso, se reparten, como siempre, sus asesores. Una corte de asesores y de cargos 
políticos innecesaria. Dicho y reconocido, incluso, por ustedes mismos. A 5 meses de las 
elecciones. A 5 meses de acabar la legislatura, ustedes deciden que no saben para qué quieren 
un coordinador en el área de Promoción económica. Tampoco lo sabíamos los demás durante 
estos 3 años y medio. Y ahora pues va a ser de Participación  o de los que sea, qué más da. Lo 
importante es que esté por aquí dentro dando vueltas alguien, indistintamente de quién lo vaya a 
ocupar. Eso es lo que han hecho durante toda esta legislatura. Gente paseando y poco trabajar. 
Pero vamos a seguir un poco más allá. Decir sí hoy a estos presupuestos implica directamente 
decir sí a unos ingresos inflados, que ustedes lo saben bien, y que dependen única y 
exclusivamente de una avidez abrumadora por lo que tienen en los bolsillos los ciudadanos. 
Ustedes quieren asaltar a los bolsillos de los ciudadanos como sea. Ya sea doblando el precio de 
las entradas del Castillo de Bellver, sin ningún rubor. Ya sea incrementando la partida de 
multas. Poniendo radares donde haga falta y cómo haga falta. ¿Por qué no se preocupan de la 
prevención? ¿Por qué no se preocupan de eso? No, no, les da igual que la gente vaya corriendo. 
Que vaya corriendo y yo ya recaudaré. Ustedes tienen una avidez sancionadora tremenda. Por 
qué no persiguen a los de los grafitis? Es curioso que a unos les perdonen absolutamente todo y 
a otros les persigan sin descanso. Después hay un tema importante para nosotros. Ya lo 
hablaremos después. El tema de la educación. Ustedes cada año han tirado el dinero de la 
educación en otras cosas. 1 millón a EMAYA. Ahora amortización de crédito. A lo que sea. 
Pero a ayudar a las familias y a ayudar a las familias a que le sea gratuita su promesa de que 
darían una gratuidad de 0 a 3 años, incumplida y sistemáticamente incumplida. Esto lo dejan 
aparcado. Se lo dejan al futuro equipo de gobierno. Lo haremos, no se preocupen. Y por 
finalizar, una lástima que teniendo el dinero que tienen y teniendo las posibilidades que tienen, 
se nieguen a ampliar de una vez por todas los Premis Ciutat de Palma y dejar que las personas, 
los autores de esta ciudad que escriben en castellano no tengan derecho a un solo 
reconocimiento. Porque ustedes se lo vetan año tras año. Es lastimoso porque esto es un dinero 
insignificante. El problema es que a ustedes la ideología y el sectarismo les ciega aunque tengan 
muchos millones encima de la mesa. Gracias.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
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“Gracias. Aquí al final las palabras vuelan y los hechos caen por su propio peso. Llevamos 8 
años gobernando. 8 años cumpliendo lo que prometemos. Cumplimos lo que prometemos. Y 
ustedes llevan 8 años negando la mayor, alarmando, haciendo de agoreros y de catastrofistas. Y 
los hechos son que al final cada año se cierra un presupuesto, se hacen las cosas que se 
prometen, se mejora la ciudad, se mejora la vida de los ciudadanos y el ayuntamiento no se 
hunde. Y ustedes siempre están con lo mismo. Efectivamente, estamos gestionando los mayores 
presupuestos de la historia. Porque los hemos gestionado. Hemos ido fuera a buscar dinero y lo 
hemos conseguido y lo hemos utilizado para que los vecinos vivan mejor, para mejorar la 
ciudad, para hacer inversiones, para abrir espacios a los ciudadanos, para vivir mejor y para 
tener una mejor ciudad, cosa que ustedes cuando gobiernan, porque también han gobernado, no 
lo hacen. Ejemplos. En Bienestar Social, se han incrementado hasta un 24% desde 2015. ¿Por 
qué? Porque cuidamos de las personas. Incrementamos el presupuesto para cuidar a las 
personas, para que no quede nadie atrás, para una salida justa de la crisis. Ustedes han 
gestionado una crisis y sabemos cómo han salido. Multiplicamos el presupuesto de escoletas. 
Desde su presupuesto al nuestro se incrementa en un 71% más. Porque creemos en la 
escolarización infantil. Porque se está progresando en la gratuidad del 0 a 3. Porque abrimos 
más escoletas. Porque damos mejor servicio. Hablaba usted de limpieza. EMAYA desde que 
gestionaba la derecha hasta ahora, contando con la ampliación de capital de este ejercicio, se 
multiplica por 2. Crece un 115%. ¿Qué significa? Una mejor ciudad, más limpia, más agradable 
para nuestros vecinos, nuestras vecinas, nuestros visitantes. Descarbonizamos el ayuntamiento. 
Este presupuesto va encaminado a descarbonizar el ayuntamiento. Cambio climático. Luchamos 
contra el cambio climático nosotros. Mejoramos la vida de los ciudadanos en todos los aspectos. 
En infraestructuras, qué decir. Encontramos unos presupuestos recortados. Una Palma inactiva. 
Palma ahora está funcionando. Está en marcha y se nota en las calles. Los presupuestos de 
infraestructuras se multiplican. Porque ponemos en la calle recursos  para mejorar barrios, 
mejoramos aceras, mejoramos vialidad. Mejoramos parques y jardines. Se abren nuevas zonas y 
todo está funcionando. Y los vecinos en nuestra ciudad es sencillo: viven mejor. Están más 
felices que cuando gobernaba la derecha. Nosotros con este presupuesto y con los 7 anteriores, 
hemos transformado Palma. De una Palma inactiva a una Palma que la hemos puesto en marcha. 
Y con estos presupuestos se consolidan. Apostamos por la administración pública. Apostamos 
por los servicios públicos. Apostamos por nuestros ciudadanos. Gestionamos más y mejor con 
los impuestos congelados. Y todo eso en la calle se nota. Los ciudadanos lo agradecen. Y los 
ciudadanos saben que somos capaces de gestionarlo y que lo que decimos que hacemos, como 
demostramos, lo estamos haciendo. Nosotros cumplimos lo que hacemos y eso está claro. Por 
eso, les quiero pedir que apoyen este presupuesto. Gracias.” 
 
ESMENA A LA TOTALITAT NO ADSCRIT 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 1 vot a favor (Cs) i 3 abstencions (PP i VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
Lo que se enmienda, el Proyecto de Presupuestos Generales para el ejercicio 2023, 
prórroga de los presupuestos vigentes y la redacción de un nuevo anteproyecto en el que 
se tomen en consideración las inversiones legalmente previstas. Cumpliendo los 
compromisos que por acuerdos de Pleno tiene el Consistorio. 
 
La prórroga de los presupuestos vigentes, impugnando los presupuestos de la 
Comunidad Autónoma a fin de que se recojan también las citadas transferencias y 
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presentar un nuevo anteproyecto de presupuestos en los que se incluyan los ingresos 
legalmente previstos y todos los acuerdos tomados por el Pleno estén dotados 
presupuestariamente. 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 1 vot a favor (Sr. Bauzá) i 12 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
ESMENA A LA TOTALITAT GRUP Cs 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 1 vot a favor (Cs) i 3 abstencions (PP i VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
Que previos los trámites reglamentarios se tenga por presentada esta enmienda a la 
totalidad de los presupuestos municipales para el año 2023 procediendo a la retirada del 
Proyecto de Presupuestos Municipales para el ejercicio 2023 y la consecuente redacción 
de un nuevo anteproyecto. 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 13 vots a favor (PP,VOX-ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá)  
 
ESMENA A LA TOTALITAT GRUP VOX-ACTUA PALMA 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 2 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 2 abstencions (PP) 
 
Es proposa: 
 
La retirada del Proyecto de Presupuestos Generales para el ejercicio del 2023 y la 
redacción de un nuevo anteproyecto que se ajuste a la realidad, tanto del punto de vista 
recaudatorio como a la adecuada distribución de las partidas para favorecer a las 
personas más necesitadas, incentivar y apoyar al comercio y solucionar el problema de 
falta de vivienda que tanto afecta a nuestro municipio.  
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 13 vots a favor (PP,VOX-ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá)  
 
ESMENA A LA TOTALITAT GRUP PP 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 2 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
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Que previos los trámites reglamentarios se tenga por presentada esta enmienda a la 
totalidad de los Presupuestos Municipales para el año 2023. 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 13 vots a favor (PP,VOX-ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá)  
 
- Debat esmenes per blocs : 
 
Primer bloc: relatiu a Benestar Social, Participació, Cultura, Educació i Esports 
 
Sr. Bauzá Simó (No adscrit): 
 
“Els deix la paraula perquè vostès vagin xerrant de les seves coses.” 
 
Sra. Capó Navarro (Cs): 
 
“Buenos días Sr. Alcalde. Mire, Sr. García, el que la persigue al final la consigue. Por eso le 
volvemos a traer ya por 4ª vez la enmienda para que los Premios Ciudad de Palma se doten de 
dos categorías. Premio novela Llorenç Villalonga y Joan Alcover en poesía. Y en lengua 
catalana los premios de novela Camilo José Cela y de poesía Rubén Darío en castellano. La 
cultura es conocimiento y el conocimiento engrandece a las personas, incluir la novela y la 
poesía castellana en nuestros Premios Ciudad de Palma engrandecería los premios. Y daríamos 
ejemplo donde las instituciones suman pero nunca restan. Las dos siguientes enmiendas van 
dirigidas a fortalecer el área de Bienestar Social. La número 48 y 65, para que se ubiquen. 
Aunque usted ayer nos dijo que la partida se había aumentado en un  millón y medio. Nosotros 
pensamos que hay que poner en esta enmienda el foco en la reducción que le solicitamos de la 
partida de altos cargos. Para que se dote a fines más necesarios para la ciudadanía que es 
Benestar Social. La siguiente enmienda, la 61, está relacionada con los gastos de servicios 
funerarios a indigentes. Pensamos que los gastos deben ir, salir y estar reflejados en Benestar 
Social. Aunque usted ayer nos dijo que daba igual el orden. Pues yo creo que sí. Aquí usted, por 
mucho que diga que no importa de dónde sale, tiene que haber orden y organización en un 
ayuntamiento. Yo creo que es prioritario y no tiene ningún sentido que las partidas salgan del 
presupuesto del área de Promoción económica. Su lógica, cuál es, Sr. García, que el exGerente 
de la Funeraria, regidor del área de Promoción económica. No sé que ahora es cargo. ¿No 
sabían dónde ponerla? ¿Lo hicieron por descarte? Me gustaría que eso nos lo explicase. Coloque 
el gasto en su sitio Sr. García. Además le voy a comentar que la partida a la que ustedes se 
refieren está incorrecta. Ustedes nombran el decreto 1/2018 cuando es el decreto 11/2018, de 27 
de abril, por el que se regula el ejercicio de la sanidad mortuaria de las Illes Baleares. Y en su 
artículo 43.1 especifica que los … municipales asumirán el servicio funerario para las personas 
indigentes. Simplemente, el 1/2018, no existe. Por otra parte el Grupo municipal Ciudadanos 
dotaría una partida para la semana del comercio. Este compromiso fue adquirido por este 
gobierno en el Pleno de octubre de2021. Hace ahora mismo un año y poco más. Y en este 
presupuesto no se refleja. Los bonos de comercio están muy bien y los propuso este grupo 
municipal en junio de 2021, cuando salíamos de una pandemia. Y han ido muy bien. Y nos 
alegra y ustedes han hecho muchas fotos con ellos. Pero ahora estamos en otro momento. Hay 
que incentivar el comercio con otro tipo de acciones. Y qué mejor que la semana del comercio. 
La cual estamos de acuerdo todos los grupos, porque fue aprobado por unanimidad. Por otra 
parte tenemos dos enmiendas que van dirigidas y enfocadas a las familias con niños y niñas de 0 
a 3 años. La 53 y la 59, número de enmienda. Queremos que las familias puedan seguir 
disfrutando de la atención que antes recibían y ustedes han defenestrado. El servicio de atención 
a la diversidad infantil. Es un servicio para los niños con necesidades especiales. Y ustedes se lo 
han cargado. Mire, y yo creo que nunca debería haber desaparecido y le voy a dar un par de 
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datos. En 2013, el servicio estaba dotado con 244.000 euros. Entre el 2017 y el 2020, este 
ayuntamiento invirtió 553.000 euros. Algo necesario debía ser. O mejor dicho, algo necesario 
debía ser no solo para esas familias si no para esos niños. Esos niños sí que se han quedado 
atrás. Este ayuntamiento los está dejando atrás. También en la enmienda 39 queremos que suba 
la partida de gratuidad de la educación de 0 a 3 años. El decreto de ley de medidas urgentes para 
garantizar la gratuidad de la educación para los niños matriculados en tercero de educación de 2 
a 3 años, únicamente, cubre la gratuidad de 4 horas al día. Desde Ciudadanos pensamos que las 
escoletas son una herramienta indispensable para la conciliación familiar. Muchas mujeres 
costean con su sueldo la falta de medidas de conciliación. Y deja de trabajar para cuidar a los 
niños. Además las escoletas están teniendo un problema para el cobro de esa cantidad de dinero. 
Y la última enmienda de cursos de inglés que es la enmienda número 64, cada año se la 
volvemos a traer. Nosotros proponemos esta enmienda con dos objetivos fundamentales. 
Primero, que los estudiantes tengan acceso a un aprendizaje de un tercer idioma. Y en segundo 
que aquellas familias que no pueden costear que sus hijos aprendan en inglés, que es tan 
necesario, les ayudemos para que no se queden atrás. La enmienda 34 es que el Arenal carece de 
infraestructuras y equipamientos deportivos, acorde con el número de habitantes. En el Debate 
de la Ciudad la propuesta se aprobó, a propuesta del Grupo municipal Ciudadanos, dotar con 
fondos de capitalidad, equipamientos públicos en la zona. Por eso le traemos esta enmienda. En 
el barrio de Can Pastilla todo el mundo es sabido de que es un barrio eternamente olvidado. El 
casal de barri necesita urgentemente la remodelación. Ustedes lo saben. Nosotros lo sabemos. 
Lo saben los vecinos. Cumplan esa promesa. La remodelación de la plaza Mayor. En el Pleno 
pasado el grupo municipal les consiguió arrancar una aprobación dirigida a dar a la plaza Mayor 
más seguridad y limpieza. En Ciudadanos pensamos que este gobierno manejando el mayor 
presupuesto de la historia debe aprovechar esta oportunidad y hacer proyectos que no se han 
podido realizar en años anteriores. Como es la remodelación de la plaza Mayor. Y ya por 
último, la última enmienda de este bloque es la número 59, en la que nosotros dotamos, 
queremos hacer una dotación de la partida que se realiza, para realizar caminos escolares en 
Sant Jordi, Polígono de Levante, Son Espanyolet o La Soledat. Aunque usted dijo en comisión 
que movilidad tenía un presupuesto, nosotros no lo hemos visto, no lo hemos oído y nos 
gustaría que hubiese una propuesta en concreto en el presupuesto de Movilidad. Las partidas de 
los proyectos en el presupuesto de Movilidad han desaparecido. Y únicamente aparece una 
partida de 158.000 euros para inversión, para desarrollar el PMUS: peatonalización, carriles 
bici, todo muy general. En Movilidad no hay proyectos. Está vacío de contenido. Llénelo Sr. 
García. Gracias.” 
 
Sra. Barceló Schwarz (VOX- ACTUA PALMA): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. La primera enmienda parcial que presentamos y queremos reducir es todas 
las partidas que van destinadas a la Defensora de la Ciudadanía. Queremos que conste en acta, 
por favor, que no dudamos del trabajo que hace la Defensora en sí. Pero duplica el trabajo que 
hacen los Concejales. Es por esto que pedimos que se reduzcan todas las partidas que van 
destinadas a la Defensora de la Ciudadanía y se cree la nueva partida para reubicar a las familias 
afectadas por el poblado de Son Riera, es decir, de Son Banya. Otra enmienda que presentamos 
pedimos la reducción de varias partidas como la aportación al Instituto Ramon Llull. Luego una 
que es de subvenciones a empresas privadas. Que no sabemos concretamente a qué empresas se 
destinan. Los 20.000 euros que se destinan a la fiesta del Bar Flechas. Y luego, una reducción 
que pedimos de publicidad al Jazz Palma. No pedimos la reducción completa, si no el 50%, que 
serían 6.000 euros. Y consideramos que tendría que destinarse a la plataforma de venta online al 
pequeño comercio, porque la semana pasada, el Sr. Vila, nos comentó que se iba a hacer una 
plataforma destinada a Mercats. Pero también consideramos que es muy importante que se 
destine al pequeño comercio de Palma que tanta falta hace y están pasando un momento 
delicado. Otra de las enmiendas que en eso coincidimos toda la oposición es destinar casi 
60.000 euros a la rehabilitación de las galerías de la plaza Mayor. Pedimos la reducción de 
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supervisión del contrato de limpieza de escoletas que son casi 600.000 euros, que el Sr. Carrió 
no nos ha concretado, todavía, qué es la supervisión del contrato de escoletas. Porque ya las 
escoletas tienen un presupuesto de 4 millones y medio en limpieza pero no entendemos en 
supervisión de contrato. Casi 600.000 euros, es algo que choca un poco. Otra de las enmiendas 
que presentamos es dar una ayuda al Banco de Alimentos que serían 137.000 euros, ya que 
están pasando la mayoría de los palmesanos una situación muy delicada y consideramos que 
habría que aumentar la partida que se está dando al Banco de Alimentos para poder ayudar a 
todos los necesitados en el momento tan delicado que estamos viviendo. Esta partida son varias 
partidas que pedimos la reducción, como puede ser todo lo que se destina a la lengua catalana. 
Consideramos que es mucho más importante que todo lo que se destina a promocionar la lengua 
catalana, se destine al Banco de Alimentos. Otra partida que pedimos reducir son las fiestas de 
San Sebastián, que este año han aumentado en un millón cien mil. Pedimos reducir 674.000 
euros y que se destinen a coberturas básicas de vivienda. Y por último, y quiero que también por 
favor conste en acta, pedimos la reducción de casi 400.000 euros a todos los talleres que van 
destinados a la prevención de Igualdad, propaganda LGTBI, promoción, feminismo y 
prevención a la violencia machista, etcétera. Porque creemos que se cree una nueva partida y 
que se atienda y se oriente a todas las personas víctimas de violencia sin tener en cuenta su 
condición sexual, su sexo, su género y sin tener en cuenta la edad. Muchas gracias.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. El presupuesto suele ser el reflejo de las intenciones y las prioridades de 
un equipo de gobierno. Pues bien, analizando el mismo, este presupuesto pone en evidencia 3 
cosas. La primera, que los servicios sociales y por ende la atención al colectivo vulnerable, no 
es una prioridad. La segunda, que el fracaso en la gestión de este gobierno con los grandes 
proyectos de ciudad. Y la tercera, que este gobierno es un gobierno de anuncios, de proyectos 
inexistentes, son pura propaganda. Por qué decimos que los servicios sociales no es una 
prioridad para este equipo de gobierno. Pues mira, basta ver los números. Se ha incrementado a 
nivel global el presupuesto en un 2,5%. Qué ha ocurrido con el presupuesto de servicios 
sociales. Se ha reducido un 5%. Sí, se ha reducido un 5% el presupuesto en materia de servicios 
sociales. Es decir, se reduce el doble de lo que se aumenta a nivel global. Y esto en una 
situación en la que todos los indicadores tanto nacionales como internacionales apuntan a una 
recesión en el 2023. No sé, a lo mejor ustedes se han marcado un … y disponen de unos informe 
o documentación diferente al resto de la humanidad. Y particularmente es flagrante la reducción 
en ayudas económicas urgentes. Se reduce un 20%. Sí, un 20%. Un recorte de un millón 
434.000 euros. Esta es la realidad de sus presupuestos. Rebaja y recortes en servicios sociales. 
Sigamos hablando de servicios sociales. Violencia de género, esto sale mucho. Incremento de 
subvenciones a colectivos y a promocionar el feminismo. Si algo ha quedado probado con la 
gestión en materia de igualdad de Podemos es que la misma es tan segura como dar una 
escopeta a un mono. Ahí tenemos la Ley del solo sí es sí. Por cierto, si tenían alguna esperanza 
en el Supremo, hoy mismo ha confirmado el mismo, en relación a la sentencia de la Arandina, 
que la aprobación de esta nueva ley ha limitado su capacidad para incrementar las penas a los 
acusados. Menudo regalo de Navidad que le han hecho ustedes a los violadores de este país. Por 
tanto, proponemos que ese dinero que va a ir a colectivos y a promoción se destine a atención 
directa a las víctimas de violencia de género. ¿Por qué hablamos de fracaso en la gestión de este 
gobierno? Basta ver la de cadáveres urbanos que deja este gobierno en la ciudad de Palma. Pero 
hay uno muy significativo, las galerías de la plaza Mayor. Sin dotación presupuestaria, por 
tanto, proponemos dotación para que deje de ser la imagen de la ineptitud de este gobierno. Y 
finalmente, esto es un gobierno de propaganda y anuncios vacíos de contenido. El que no paran 
de anunciar a todo trapo, en medios de comunicación, aprovechando hasta cualquier evento, el 
tranvía. El tranvía de Palma. Tienen firmado un protocolo de 20 millones de euros. Eso es lo 
único que tienen. Que el protocolo es lo mismo que nada. Pero nada sabemos del resto de 300 
millones de euros necesarios para ejecutarlo. Pero si hasta ustedes saben que el tranvía de Palma 
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no se va a ejecutar. Ahora, anuncios, lo vamos a tener hasta en la sopa. Centro de día. Ustedes 
en octubre hicieron jornada de puertas abiertas con los vecinos y anunciaron la apertura del 
Centro de Día de S’Indiotería. Bueno, anunció la apertura, se hizo la entrega de las llaves por 
parte de la Caib. Pero hay una cosa que llama la atención. Después dijeron que ahora se iniciaba 
la licitación para la puesta en marcha del mismo. Esto es una pésima gestión. Es decir, en 
octubre saben que le van a entregar el centro, pero lo inician ahora. Es decir, hasta de aquí a 6 
meses o 8 meses, en el mejor de los casos, no se iniciará la prestación de este servicio. Oiga, es 
que yo creo que este centro de día ustedes no lo van a abrir. Y por qué lo digo. Pues porque 
basta analizar el presupuesto. Qué dice el presupuesto con respecto a este centro de día. Se 
mantiene el mismo presupuesto que había para los actuales 4 centro de día. Por tanto, no hay 
presupuesto para abrir un nuevo centro de día. Es otra fake new de este gobierno. Y después 
enlazado con los centros de día está el fatídico convenio con la Caib. Que también anuncian el 
dinero que nos llega el dinero que nos llega de la Caib para estos centros de día. Pues bien, 
750.000 solíamos recibir. Lo han rebajado, ya no son 750, ahora son 720.000. 30.000 euros 
menos con el convenio de la Caib. Armengol y Fina Santiago están que se ríen de nosotros. Pero 
es que además nos cuesta un millón 720.000 euros este servicio. Y nos pagan 720.000 el 
Govern. Oiga, nosotros lo que proponemos y venimos siempre proponiendo y así lo hicimos 
cuando gobernamos, es que las competencias deben estar en los competentes. Y el competente 
en materia de centros de días, porque son dependientes, es el Govern de les Illes Balears. Y por 
tanto, ya no solo es que pedimos que la gestión la tenga el Govern, sino que encima no 
asumamos un déficit aquí presupuestario de más de un millón de euros para una competencia 
impropia por parte del Ayuntamiento de Palma. Educación 0 a 3 años. Gran anuncio. Después 
vienen las matizaciones. No es 0-3, si no que es 2-3 años, para un número reducido de horas y 
no todos los centros. Por tanto proponemos una enmienda para que esa gratuidad sea una 
realidad y no otra fake new de este gobierno. Por cierto, con cargo al incremento de 100.000 
euros en altos cargos en Participación Ciudadana. Oiga, ustedes van a nombrar a dos 
coordinadores generales nuevos en esta área. No sé, a lo mejor hay que contentar a alguien más 
antes de las elecciones. Y finalmente, Premios Ciudad de Palma. Por mucho que se empeñen 
ustedes, en relegar al ostracismo a una de las dos lenguas cooficiales de esta tierra, el año que 
viene se va a romper esta anomalía y habrá premio en castellano tanto en poesía como en prosa. 
El año que viene lo habrá a no ser que ustedes decidan aprobar esta enmienda y por tanto lo 
tengamos ya aplicado. Muchas gracias.” 
 
Sr. Jarabo Vicente (UNIDES PODEM): 
 
“Gràcies Sr. Batle. gràcies a tots per les propostes. I per la feina feta de presentació d’esmenes. 
Que crec que marca d’alguna manera pues el que l’oposició voldria per aquesta ciutat. i clar, 
fent un anàlisi del que proposen, la veritat és que surten coses molt curioses. Podríem començar 
per Ciutadans. La immensa majoria de les esmenes que presenten són per obtenir doblers de 
capitalitat i a partir d’aquí invertir en diferents qüestions. És a dir, no hi ha cap reducció que 
pugui ser rellevant en les esmenes que vostès presenten. Per tant, el que entenem és que les 
inversions i les partides que aquí aniran estan pràcticament vostès d’acord amb totes. És molt 
curiós. Són mínimes les partides que volen reduir. Per tant, amb lo que gastam entenc que estan 
d’acord. I només se’ls ocorr principalment obtenir doblers de capitalitat. Hi ha una curiosa, que 
és de les més principals que vostès presenten, que és reduir el pressupost del festival de 
teresetes. És d’aquí a on vostès volen reduir. A partir d’aquí, com a marc general, i responen 
també al portaveu del Partit Popular. La situació econòmica ha millorat. Ho dic, perquè sí que hi 
ha moltes propostes aquí per incrementar el pressupost de Benestar Social, sobre tot algunes 
ajudes econòmiques. No esteim en la mateixa situació que l’any passat ni que fa dos anys. I això 
crec que ho hem de reconèixer tots. Esteim en una situació de generació d’ocupació molt 
elevada en aquesta ciutat. i això permet que moltes famílies puguin tenir ingressos. A partir de 
les seves feines i no únicament de l'Ajuntament. Crec que aquesta dada és clau per entendre que 
és el que està passant. I les famílies estan contentes. I les famílies poden tenir una feina, uns 
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ingressos i crec que hem resolt d’una manera raonable la situació de crisis i de la post crisis per 
arribar a aquesta situació. I això permet aliviar d’alguna manera aquesta dependència que 
podrien tenir les famílies dels nostres ajuts. A partir d’aquí, Ciutadans proposa diferents 
qüestions com la de la Funerària. Sra. Capó, jo crec que vostè està molt obsessionada amb la 
Funerària. A partir d’una gestió d’excel·lència que s’ha fet i els números ho demostren. Vostè 
continua intentant confondre amb el seu discurs. Tota la part d’indigència està coberta per la 
Funerària. I és lògic que la persona o l’àrea que gestiona o presideix la Funerària, tengui aquesta 
partida de doblers. Per tant, jo crec que està més que justificat. El mercat del Camp Redó que 
també és un element o una esmena compartida per diferents grups, té 2 milions assignats ja de 
capitalitat. Per tant, a partir d’aquí és a on el projecte s’hauria de desenvolupar. Que faran falta 
més doblers, molt probablement, però comencem amb aquesta partida, anem a realitzar el 
projecte i a partir d’aquí amb la quantitat que tenim mirarem a on podem arribar. Vox, que la 
principal obsessió sigui l’eliminació de la Defensora de la Ciutadania, no deixa de ser curiós. 
Però bueno, vostès continuïn defensant aquesta idea i ja han vist que s’han quedat tot sols, com 
deia l’altra dia el Sr. Coll. Tothom està content amb la tasca de la Defensora. És que vostè 
mateixa ho ha dit: esteim content amb el que fa la Defensora de la Ciutadania però volem que 
ho deixi de fer. I aquests doblers s’han de passar a un altra puesto. Escolti, si ho està fent bé, 
deixem que ho continuï fent bé. Perquè sí que compleix una tasca que completa el que feim 
noltros aquí en el Ple i la feina dels diferents grups. En quant a les propostes a nivell de comerç. 
La setmana del comerç, que es vera que se va aprovar, està parlant amb les entitats, però sí que 
hem vist que no hi ha una demanda social elevada per aquest sentit. Se continuarà parlant, però 
d’entrada no es realitzarà o no està pressupostada perquè no hi acaba d’haver un consens elevat. 
La plataforma de comerç sí que s’està negociant la seva posada en marxa. I partir d’aquí, Partit 
Popular. Insisteixo, hi ha molts de projectes en marxa: tramvia, Passeig Marítim, renovació de 
plaça Espanya. S’han de fitxar en tot el que es farà i tot el que deixam preparat  per a que es 
faci. I aquí hi ha un projecte i aquí hi ha un model de ciutat i davant això el que tenim són 
esmenes que, principalment, van lligades a llevar doblers de càrrecs de l’ajuntament. Aquest 
muscle, com hem dit en diferents ocasions a la Sra. Oliveras, és el que està permetent protegir a 
la ciutadania. Perquè hi ha una coordinació, perquè se puguin fer moltes més coses. Dues coses. 
Una que m’ha molestat i una altra que consider que se l’haurien de fer mirar. Intenten 
incrementar molt el pressupost en despeses jurídiques. Però lleven doblers de famílies i de gent 
gran. Reconsiderin aquesta situació. Ja veurem què passa amb les despeses jurídiques, però el 
que crec que no se pot devaluar són les inversions que feim o les despeses que tenim a les 
entitats de gent gran i famílies. I hi ha una que m’ha, una esmena que sí que m’ha fet mal, que 
és la de violència de gènere. Vostès, crec que la Sra. Celeste, va escoltar amb rigor el que jo 
vaig dir a la comissió, quan deia que probablement se necessitaria incrementar, després, de 
romanents el pressupost pel servei d’atenció a dones víctimes de violència de gènere. I vostès ho 
proposen. Ja ho vaig dir, això està pactat que al romanent s’incrementarà. Però una cosa, el que 
no podem fer mai és reduir com han presentat els programes de conscienciació, de 
sensibilitització i de treball amb les entitats feministes d’aquesta ciutat perquè són les que estan 
previnguent que no hi hagi tantes dones que hagin d’arribar al nostro servei del SAM. S’ho han 
de pensar i aquesta sí que m’ha fet mal. Quan més treballem en la prevenció, més capacitat i 
més conscienciació tindrem per evitar que més dones hagin de necessitar el servei del SAM. I 
per acabar, els Premis Ciutat de Palma. els Premis Ciutat de Palma són uns premis en català. No 
sé què és el que no acaben d’entendre. Se podrien generar uns altres premis en un altre idioma o 
internacional, si volen. Però els Premis Ciutat de Palma són uns premis que premien a la gent 
que crea en català en aquesta ciutat. Per tant, podem continuar dient el que vulguin, però aquests 
premis tenen aquesta consideració des de fa molts anys. Moltíssimes gràcies.” 
 
Sra. Capó Navarro (Cs): 
 
“Me alegra comprobar que no tiene ningún tipo de argumento para votar en contra a nuestras 
enmiendas. Eso en primer lugar. Después usted tiene que ver las enmiendas de Ciudadanos 
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como un bloque, no como tres bloques, aunque aquí estemos tratando un bloque. Por lo tanto no 
me vale eso que usted me está diciendo de reducciones o no reducciones. Lo tiene que ver como 
un bloque. Cuando yo le estaba hablando sobre los gastos, que este ayuntamiento se haga cargo 
de los gastos de los servicios funerarios de los indigentes, yo me estaba dirigiendo a usted para 
decirle que haya un orden y una organización. No he estado hablando nada más. Qué tiene que 
ver si el Regidor de Promoción económica es Presidente de la Funeraria o no. El año pasado se 
llevó desde la regidoría del Sr. Perpinyà. Y el Sr. Perpinyà yo creo, que vamos, ni es consejero, 
ni pertenece al Consejo de Administración. Por lo tanto, eso ahí, de ahí que le vaya a decir que 
usted no tiene ningún tipo de argumento para revocar nuestras o para votar en contra de nuestras 
enmiendas. Se elevan todas. A mí me hubiese gustado que a mí me hubiese argumentado el por 
qué el SADEI no lo quieren, el por qué no van a arreglar el casal de Can Pastilla, el por qué no a 
la remodelación de la plaza Mayor, el por qué no a la gratuidad de la educación de 0 a 3 años. 
Cuando eso sí que es una promesa desde hace 2 años. Cada año a todas esas familias y a todas 
esas mujeres, que muchas veces deben dejar de trabajar para estar al cuidado de sus hijos. 
Cuando algo se escoge está bien, pero cuando no se puede escoger no está tan bien. Después 
tampoco me habla de la semana del comercio de Palma. Esto está aprobado en este Pleno. Pero 
no está en este presupuesto, entonces nos llama mucho la atención de que usted diga que no nos 
aprueban pero algunas cosas las van a hacer con remanentes, pero realmente las enmiendas que 
presentamos como reducimos gastos que nosotros consideramos que son superfluos en muchas 
ocasiones, pues no les viene bien. Porque además ahora en vista de unas elecciones que vamos a 
tener dentro de 6 meses, pues hombre, reducir según qué gastos pues seguramente a usted ahora 
mismo no le vienen bien. Nosotros mantendremos el voto de comisión. Creo que el Sr. 
Secretario lo tiene del otro día. Y no hay nada más que decir, todo esto ya se sabía antes de que 
hubiésemos hecho este Pleno. Muchas gracias.” 
 
Sra. Barceló Schwarz (VOX- ACTUA PALMA): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Solo para aclarar, nosotros no hemos dicho que estemos contentos o 
descontentos con el trabajo que hace la Defensora de la Ciudadanía. Hemos dicho que 
reconocemos que trabaja. Lo único, que es una duplicidad. Es decir, lo que hace ella lo estamos 
haciendo la oposición. Y luego, sobre el tema que nos ha respondido del Banco de Alimentos, 
también hemos reconocido siempre la labor que hace el Sr. Noguera, ayudando y dando, 
sobretodo, subvenciones a las personas necesitadas. Pero no todos están contentos porque esta 
propuesta en sí, no es una propuesta de izquierdas ni de derechas, es una propuesta real. Que la 
gente está pasando un momento muy delicado y consideramos que se tiene que aumentar la 
partida al Banco de Alimentos. Tuvimos la ocasión hace 2 o 3 semanas de visitar las 
instalaciones por tercera vez. Y realmente faltan muchos alimentos, por esto pedimos que se 
destine una partida a aumentar la subvención que ya están dando, que es de 30.000 euros, que se 
aumente, que se aumente la partida. Y luego he echado en falta que nos respondiera sobre el 
tema de las galerías de la plaza Mayor, porque no nos ha comentado nada. Muchas gracias.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. El presupuesto es una previsión. Es decir, no se trata de hacer un análisis 
de cuál es la situación de las familias ahora, si no cómo se van a encontrar no en enero, febrero, 
si no en diciembre de 2023. Porque un presupuesto incluye el año natural. Por tanto que usted 
diga que las familias están bien y que por eso podemos bajar el presupuesto. Oiga, le puedo 
asegurar yo que el año que viene las familias van a estar bastante peor de lo que lo están ahora. 
Es que mire usted los indicadores. Es que vamos a tener una recesión. Usted sí sabe lo que 
significa eso. No lo digo yo, es que lo dice todo el mundo. Incluyendo quienes están ahora 
gobernando este país. Sus indicadores son negativos. Y por tanto que ahora la situación sea 
mejor que hace unos meses no implica que lo vaya a ser el próximo año. Por tanto reducir 
partidas en ayudas económicas urgentes, no tiene sentido ahora mismo con los indicadores que 
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tenemos. Y es un horror de previsión. Participación Ciudadana, no me ha dicho nada de los 
100.000 euros de incremento. Yo quiero saber a qué quieren dedicar un incremento de 100.000 
euros en el área de Participación Ciudadana. ¿Van a nombrar 2 coordinadores generales? ¿1 
coordinador y 1 director general? ¿3 asesores? ¿2 asesores y 1 director general? Es que da para 
mucho 100.000 euros. Da para mucho dinero. Quiero saber qué quieren hacer con ese dinero. 
¿A 6 meses de elecciones van a nombrar más altos cargos que ya de por sí se ha triplicado esa 
partida en lo que llevamos de legislatura. Plaza Mayor, no me hable de otros proyectos, aquí la 
enmienda habla de plaza Mayor. Si Sánchez va a pasar a la historia por desenterrar a Franco, 
usted va a pasar a la historia por el fracaso en la gestión de la plaza Mayor. Esa es su realidad. 
Lo siento Sr. Jarabo. Hablemos de plaza Mayor, dotemos y tengamos por lo menos dotación 
para que en 2023 se pueda dar dignidad a esa zona. Y finalmente, usted dice que le hace daño 
que otros partidos políticos propongan temas sobre violencia de género. Y lo dice Podemos. 
Que deberían estar ustedes pidiendo perdón por todo el daño que están haciendo a las actuales y 
a las futuras víctimas de agresiones sexuales y dedicarse en exclusiva a reformar esta penosa 
ley, penosa ley, que tanto daño ha hecho. Y no hablen del daño que les hace las propuestas de 
otro partido de gobierno. Que nosotros no sacamos a violadores de la cárcel y ustedes sí lo han 
hecho. Gracias.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS-Estimam Palma): 
 
“He volgut intervenir perquè not una certa demagògia en relació a les ajudes econòmiques. I jo 
donaré les xifres que són i les previsions que tenim. Perquè si no al final se confon a la 
ciutadania. Nosaltres l’any 2020 vàrem pressupostar 4.400.000 euros d’ajudes econòmiques. I 
enguany pressupostam 6. És vera que l’any 2020 vàrem pressupostar 4 milions 400, però vàrem 
gastar 10. Varen venir diners de remanents, d’altres partides. Després en el 21, fent un exercici 
de previsió, vàrem pressupostar 7 i mig. I en vàrem gastar 11. Que també va venir aquest 
doblers. Enguany duim gastats amb ajudes econòmiques, fa dues setmanes, 5 milions 200. Això 
és un indicador que la nostra societat està millor. I està clar. Llavors jo lo que vaig dir en 
comissió és que valoraríem en 6 milions perquè és la indicació que tenim d’enguany dels 
pressupostos. Si després com altres anys, hi ha qüestions que afecten a les famílies de forma 
negativa, no hi haurà inconvenient a pujar la partida a 10, 12, 15 o 20 segons lo que necessiti la 
ciutat. Val? Que quedi clar això perquè a vegades se diuen coses que no corresponen a la 
realitat.” 
 
Sr. Jarabo Vicente (UNIDES PODEM): 
 
“Gracias. Para rematar. No han acertado en ninguno de los pronósticos que han hecho desde el 
principio de legislatura en cuanto a los escenarios económicos que se nos venían encima. Ni 
uno, Sr. Sánchez. Por tanto, déjeme que desconfíe un poco de sus previsiones. Es que no 
aciertan nunca. Entonces, a partir de lo que sabemos de lo que va a poder suceder bien, que sí 
que podemos prever que evidentemente sí que podemos tener una recaída de la economía, el Sr. 
Noguera le acaba de explicar que igual que lo hicimos en otras ocasiones, si esto se produjera, 
claro que llegará ese dinero para poder cubrir las necesidades de nuestra población. Que es la 
que tenemos en el centro de nuestras políticas. Conciliación, Sra. Capó, creo que es esencial y se 
van a iniciar nuevos programas de conciliación muy importantes a partir del año que viene, 
algunos tendrán que ver por parte del Estado, como el Plan Corresponsables, pero habrá otros 
que generemos también desde aquí. Porque sí que es esencial. Pero bueno, el Sr. Carrió le puede 
explicar en cuanto a lo que se hará con las escoletas, que aparte de crear algunas nuevas se crean 
nuevas contrataciones y claro que hay unas competencias ahí de la Consellería, pero que 
nosotros, evidentemente, vamos a cubrir también los gastos que puedan derivarse de estos 
gastos. Tenemos los mejores presupuestos de la historia del patronato. Y creo que esto es 
fundamental decirlo y recordarlo. Y eso supone mejorar el servicio en todos los niveles. Podrían 
reconocer este tipo de cuestiones que son las claves. Y esto sí que beneficia a las familias, la 
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calidad de vida de los niños y de esas familias y los planes que se irán desarrollando para que, 
efectivamente, la conciliación sea una realidad en esta ciudad. Gracias.” 
 
Esmenes parcials del Grup Municipal Cs  
 

- 34/2022 relativa a equipaments esportius a l’Arenal 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 

Aumento  de la partida de gastos del presupuesto:  
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
xxxxx Infraestructuras y 

Equipamientos deportivos 
para el Arenal 

3.000.000€ 
 
 

 
 Aumento de la partida de ingresos del presupuesto: 
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
xxxxx Transferencia CAIB-Ley 

capitalidad 
3.000.000€ 

 

No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 8 vots a favor (PP i Cs) i 5 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
 

- 39/2022 relativa a gratuïtat educació 0-3 anys 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
Aumento  de la partida de gastos del presupuesto:  
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
xxxxx Gratuidad educación de 0-3 

años 
1.000.000€ 
 
 

 
 Aumento de la partida de ingresos del presupuesto: 
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
xxxxx Transferencia CAIB-Ley 

capitalidad 
1.000.000€ 

 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 8 vots a favor (PP i Cs) i 5 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
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- 41/2022 relativa a remodelació plaça Major 

 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 

Es proposa: 
 

Aumento  de la partida de gastos del presupuesto:  
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
xxxxx Remodelación Plaza 

Mayor 
3.000.000€ 
 
 

 
 Aumento de la partida de ingresos del presupuesto: 
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
xxxxx Transferencia CAIB-Ley 

capitalidad 
3.000.000€ 

 

No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 8 vots a favor (PP i Cs) i 5 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
 

- 48/2022 relativa a oci preventiu 

 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 

Aumento/Creación o Disminución de la partida de presupuesto:  
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2022 
05 23120 22725 BENESTAR SOCIAL – 

OCI PREVENTIU 
150.000,00 
 
 

 
 Disminución de partida de ingresos del presupuesto: 
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2022 
XX XXXXX XXXXX  REDUCCIÓN ALTOS 

CARGOS 
150.000,00 

 

No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 12 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 1 abstenció (Sr. Bauzá) 
 

- 51/2022 relativa a Premis Ciutat de Palma 
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S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 1 vot a favor (Cs) i 3 abstencions (PP i VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 

Aumento/Creación o Disminución de la partida de presupuesto:  
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2022 
03 XXXXX XXXXX Premios Ciudad de Palma 

– Novela Llorenç 
Villalonga. Joan Alcover 
Poesía 
 

19.000,00 
 
 

03 XXXXX XXXXX Premios Ciudad de Palma 
– Novela Camilo José 
Cela. Poesía Rubén Darío.  
 

19.000,00 

 
 Disminución de partida de ingresos del presupuesto: 
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2022 
03 33420 48100 PREMIS CIUTAT DE 

PALMA - PREMIS 
38.000,00 

 

No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 7 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 6 abstencions (PP i Sr. Bauzá) 
 

- 53/2022 relativa a Servei d’atenció de la diversitat infantil (SADEI) 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 1 vot a favor (Cs) i 3 abstencions (PP i VOX-ACTUA PALMA) 
 

Es proposa: 
 

Aumento/Creación o Disminución de la partida de presupuesto:  
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2022 
03 XXXXX XXXXX Servicio de Atención de la 

Diversidad Infantil 
(SADEI)  

150.000,00 
 
 

 
 Disminución de partida de ingresos del presupuesto: 
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2022 
03 33400 48300 CULTURA-SUBVENCIÓ 

CONCERTACIÓ 
PROGRAMES 

30.000,00 

07 16405 22799 DESPESES 
ENTERRAMENTS 
INDIGENTS 

70.000,00 
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10 32652 45390 TRANSF. INST. 
ESTUDIS BALEÀRICS 
CURSOS DE CATALÀ 

30.000,00 

10 33470 48201 PROMOCIÓ DE LA 
LLENGUA-SUBV 
NOMIN. INST. BORJA 
MOLL 

20.000,00 

 

No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 7 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 6 abstencions (PP i Sr. Bauzá) 
 

- 56/2022 relativa a reforma Casal de barri de Can Pastilla 

 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 1 vot a favor (Cs) i 3 abstencions (PP i VOX-ACTUA PALMA) 
 

Es proposa: 
 

Creación de nueva partida al presupuesto:  
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
16-*****-***** Reforma Casal de Barri 

Can Pastilla 
100.000 € 

 
 Disminución de partida: 
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
08 15101 64011 
 

Pla General- Elaboración 100.000 € 

 

No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 7 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 6 abstencions (PP i Sr. Bauzá) 
 

- 59/2022 relativa a camins escolars Sant Jordi, Polígon Llevant, Son Espanyolet, La 

Soledat 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 

Es proposa: 
 

Creación de la partida en el presupuesto:  
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
15-13400-***** Caminos escolares Sant 

Jordi, Polígono Levante, 
Son Espanyolet, La 
Soledad 

300.000 € 
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 Disminución de partida: 
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
02 92061 22602 
 

Comunicación-Publicidad, 
Difusión y Patrocinios 

300.000 € 

 

No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 12 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 1 abstenció (Sr. Bauzá) 
 

- 61/2022 relativa a despeses enterraments indigents  
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 1 vot a favor (Cs) i 3 abstencions (PP i VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 

Creación de nueva partida al presupuesto:  
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
05 xxxxx  xxxxx Gastos enterramientos 

indigentes art. 43 decreto 
11/2018 

70.000 € 

 
 Disminución de partida: 
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
08 15101 64011 
 

Pla General- Elaboración 70.000 € 

 

No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 3 vots a favor (Cs) i 10 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
 

- 62/2022 relativa a Setmana del comerç a Palma 

 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 

Es proposa: 
 

Reducción de las partidas:  
 
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
20 23123 48102 

 

Feminisme-Sub proyectos 
y actividades feminismo 
 

50.000 € 

 
        Creación de la partida: 
 
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
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xx xxxxx xxxxx Semana del comercio en 
Palma 

50.000 € 

 

No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 12 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 1 abstenció (Sr. Bauzá) 
 

- 64/2022 relativa a cursos d’anglès 

 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 

Es proposa: 
 

Reducción de las partidas:  
 
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
 
 
10 33470 48201 
10 33610 22300 
10 33610 22602 
10 33610 22606 
10 33610 22609 
10 33610 22711 
 
 
10 33610 22799 
 

Promoción de la lengua: 
 
Sub.Nomin.inst. Borja 
Moll 
Transporte 
Publicidad y Propaganda 
Reuniones, conferencias y 
cursillos 
Actividades culturales y 
educativas 
Contratación artística 
 
Memoria de la ciudad: 
Trabajos realizados otras 
empresas 
 

 
20.000 
7.100 
1.500 
 
2.000 
1.000 
2.000 
 
 
5.000 
 

 
         Creación nueva partida: 
 
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
10 326XX XXXXX Cursos de inglés  100.000 
 

No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 8 vots a favor (PP i Cs) i 5 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
 

- 65/2022 relativa a cobertura de necessitats bàsiques 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
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Es proposa: 
 
Aumento/Creación o Disminución de la partida de presupuesto:  
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2022 
05 23120 48020 BENESTAR SOCIAL – 

COBERT. DE NESSIT. 
BÀSIQUES 

150.000,00 
 
 

 
 Disminución de partida de ingresos del presupuesto: 
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2022 
XX XXXXX XXXXX  REDUCCIÓN ALTOS 

CARGOS 
150.000,00 

 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 12 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 1 abstenció (Sr. Bauzá) 
 
Esmenes parcials del Grup Municipal VOX   
 

- 2/2022 relativa a reubicació familiars Poblat Son Riera 

 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 6 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma i Cs), 1 vot a favor (VOX-ACTUA PALMA) i 2 abstencions (PP)  
 

Es proposa: 
 

Reducción de las partidas 
 
Partida de gastos Descripción Presupuestos 2023 

09 92570 10100 DEFESOR DEL 
CIUTADÀ.- RETRIB. 
ÒRGANS DIRECTIUS 
 

89.035,88€ 

09 92570 12003 DEFENSOR DEL 
CIUTADÀ.- RETRIB. 
BÀSIQUES GRUP C1 
 

11.206,00€ 

09 92570 12004 DEFENSOR DEL 
CIUTADÀ.- 
RETRIB.BÀSIQUES 
GRUP C2 
 

28.495,11€ 

09 92570 12006 DEFENSOR DEL 
CIUTADÀ.- TRIENNIS 
 

  4.509,68€ 

09 92570 12100 DEFENSOR DEL 
CIUTADÀ.- COMPL. 

20.078,03€ 
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DESTÍ  PERS. FUNCION. 
 

   
Partida de gastos Descripción Presupuestos 2023 

09 92570 12101 DEFENSOR DEL 
CIUTADÀ.- COMP. 
ESPEC. PERS. 
FUNCIONARI 
 

42.535,35€ 

09 92570 12103 DEFENSOR DEL 
CIUTADÀ.- ALTRES 
COMPLEMENTS. 
 

  2.617,60€ 

09 92570 12104 DEFENSOR DEL 
CIUTADÀ.- CARRERA 
PROFESSIONAL 
 

11.897,75€ 

09 92570 16000 DEFENSOR DEL 
CIUTADÀ.- 
ASSEGURANCES 
SOCIALS 
 

46.088,40€ 

09 92570 16001 DEFENSOR DEL 
CIUTADÀ.- QUOTA 
PATRONAL 
ASSEG.SOCIALS 
 

14.850,34€ 

09 92570 22000 DEFENSOR DEL 
CIUTADÀ.- SUBM. 
MATERIAL OFICINA 
 

  3.000,00€ 

09 92570 22601 DEFENSOR DEL 
CIUTADÀ.- ATENCIONS 
PROTOCOL.  I 
REPRESENT. 
 

  1.000,00€ 

09 92570 22606 DEFENSOR DEL 
CIUTADÀ.- INSCRIP. 
REUNIONS, CONF., 
CURSOS 
 

  2.000,00€ 

09 92570 22699 DEFENSOR DEL 
CIUTADÀ.- DESPESES 
DIVERSES 
 

    500,00€ 

09 92570 22706 DEFENSOR DEL 
CIUTADÀ.- TREBALLS 

36.000,00€ 
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EXTERNS 
 

09 92570 23010 DEFENSOR DEL 
CIUTADÀ.- DIETES 
PERSONAL DIRECTIU. 
 

  1.500,00€ 

09 92570 23020 DEFENSOR DEL 
CIUTADÀ.- DIETES 
PERSONAL 
 

    500,00€ 

09 92570 23110 DEFENSOR DEL 
CIUTADÀ.- LOCOMOCIÓ 
PERSONAL DIRECTIU. 
 

 3.000,00€ 

09 92570 23120 DEFENSOR DEL 
CIUTADÀ.- LOCOMOCIÓ 
PERSONAL 
 

    500,00€ 

  319.314,14€ 

 
Creación de nueva partida 
 
Partida de gastos Descripción Presupuestos 2023 

05 23140 XXXXX REUBICACIÓN 
FAMILIAS AFECTADAS 
POBLADO SON RIERA 

319.314,14€ 

 

No aprovat per 18 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma i Cs), 4 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA) i 6 abstencions (PP i Sr. Bauzá) 
 

- 4/2022 relativa a creació plataforma venda en línea per al petit comerç 

 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 2 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 2 abstencions (PP) 
 

Es proposa: 
 

Reducción de la partida 
 
Partida de gastos Descripción Presupuestos 2023 

03 33400 42330 APORTACIÓN 
INSTITUTO RAMÓN 
LLULL 

 60.000,00€ 

03 33400 47908 OTRAS SUBVENCIONES 
A EMPRESAS PRIVADAS 

 60.000,00€ 
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03 33400 47910 FIESTA BAR FLEXAS  20.000,00€ 

03 33434 22602 PUBLICIDAD JAZZ 
PALMA 

   6.000,00€ 

  146.000,00€ 

 
Creación de nueva partida 
 
Partida de gastos Descripción Presupuestos 2023 

07 43300 XXXXX PLATAFORMA VENTA 
ONLINE PEQUEÑO 
COMERCIO 

146.000,00€ 

 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 7 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 6 abstencions (PP i Sr. Bauzá) 
 

- 6/2022 relativa a les galeries de la plaça Major 

 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 1 vot a favor (VOX-ACTUA PALMA) i 3 abstencions (PP i Cs) 
 
Es proposa: 
 
Reducción de la partida 
 
Partida de gastos Descripción Presupuestos 2023 

10 32320 22706 SUPERVISIÓ CONTRATO 
LIMPIEZA ESCOLETAS 

571.610,00€ 

 
Creación de nueva partida 
 
Partida de gastos Descripción Presupuestos 2023 

08 15100 XXXXX REHABILITACIÓN 
GALERÍAS PLAZA 
MAYOR 

571.610,00€ 

 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 4 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA) i 9 abstencions (PP, Cs i Sr. Bauzá) 
 
- 7/2022 relativa al Banc d’aliments  
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i VOX-ACTUA PALMA) i 1 abstenció (Cs) 
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

30
12

6_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
26

/0
1/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
43

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

D
A

7A
B

B
C

F
9A

12
68

57
2

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 26 - 

Es proposa: 
 
Reducción de las partidas 
 
Partida de gastos Descripción Presupuestos 2023 

10 33400 22602 PROMOCIÓ CULTURAL.- 
PUBLICITAT I 
PROPAGANDA. 
 

   5.000,00€ 

10 33470 22609  PROMOCIO DE LA 
LLENGUA.- ACTIVITATS 
DIVERSES 
 
 

 15.000,00€ 

10 33470 22799 PROMOCIÓ DE LA 
LLENGUA.- ALTRES 
TREBALLS EXTERNS 
 
 

   4.000,00€ 

10 33610 62901 MEMÒRIA DE LA 
CIUTAT.- ADQ I 
PUBLICACIÓ LLIBRES I 
ALTRES MAT 
 

 10.000,00€ 

10 33400 1200601 BOSSA TRIENNIS       757,21€ 

10 33470 1200101 RETRIBUCIONES 
BÁSICAS 

29.262,48€ 

10 33470 1210001 COMPLEMENTO DE 
DESTINO 

 16.183,76€ 

10 3470 1210101 COMPLEMENTO 
ESPECÍFICO 
 

 30.383,82€ 

10 33470 1210301 OTROS 
COMPLEMENTOS 
 

   2.011,90€ 

10 33470 1600001 SEGURIDAD SOCIAL 
 

 24.639,16€ 

  137.238,33€ 

 
Aumento de partida 
 
Partida de gastos Descripción Presupuestos 2023 

05 23120 48201 BENESTAR SOCIAL –
TRANSF.CONV.BANC 
ALIMENTS 

137.238,33€ 
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No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 9 vots a favor (PP i VOX-ACTUA PALMA) i 4 abstencions (Cs i Sr. Bauzá) 
 
- 8/2022 relativa a cobertura necessitats bàsiques 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 2 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 2 abstencions (PP) 
 
Es proposa: 
 
Reducción de la partida 
 
Partida de gastos Descripción Presupuestos 2023 

16 33802 22609 PARTICIP. CIUTADANA.- 
ACTIV. SOCIOCULT. 
FEST.SANT SEBASTIÀ 
 

674.970,00€ 

 
Aumento de la partida 
 
Partida de gastos Descripción Presupuestos 2022 

05 23120 48021 BENESTAR SOCIAL –
COBERT.DE 
NECESSIT.BASIQUES 
HABITATGES 
 

674.970,00€ 

 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 7 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 6 abstencions (PP i Sr. Bauzá) 
 

- 9/2022 relativa a atenció víctimes de violència de gènere 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 6 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma i Cs), 1 vot a favor (VOX-ACTUA PALMA) i 2 abstencions (PP) 
 
Es proposa: 
 
Reducción de la partida 
 
Partida de gastos Descripción Presupuestos 2023 

20 23121 22710  TALLERES 
PREVENCIÓN 
IGUALDAD 

39.170,00€ 
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20 23123 22602 PUBLICIDAD Y 
PROPAGANDA LGTBI 

15.000,00€ 

20 23123 22706 PROMOCIÓN 
FEMINISMO Y 
PREVENCIÓN 
VIOLENCIA MACHISTA 

37.000,00€ 

20 23123 22714 PROMOCIÓN 
FEMINISMO Y 
PREVENCIÓN 
VIOLENCIA LGTBIQA 

15.000,00€ 

20 23123 22793 CONTRATO SERVICIOS 
CENTRO LGTBI 

40.000,00€ 

20 23123 22799 TRABAJOS EXTERNOS 25.000,00€ 

20 23123 48102 SUBVENCIÓN 
PROYECTOS Y 
ACTIVIDADES 
FEMINISMO 

50.000,00€ 

20 23123 48103 SUBVENCIÓN 
PROYECTO Y 
ACTIVIDADES 
ENTIDADES LGTBI 

45.000,00€ 

20 23126 48201 CONVOCATORIA 
AMIGOS PUEBLO 
SAHARAUI 

  15.000,00€ 

20 23126 48300 CONVOCATORIA SUBV 100.000,00€ 

  381.170,00€ 

 
Creación de nueva  partida 
 
Partida de gastos Descripción Presupuestos 2023 

20 23123 XXXXX ATENCIÓN Y 
ORIENTACIÓN A TODAS 
LAS PERSONAS 
VÍCTIMAS DE 
VIOLENCIA 

381.170,00€ 

 
No aprovat per 18 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma i Cs), 4 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA) i 6 abstencions (PP i Sr. Bauzá) 
 
Esmenes parcials del Grup Municipal PP   
 

- 14/2022 relativa als centres de dia 
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S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
- Bajada de partida del presupuesto de gastos 

05 23130 22728 CONTRATO CENTROS DE DÍA CAIB 1.729.896,17 € 

 
- Bajada de partida del presupuesto de ingresos 

45087 CAIB-CONVENIO CENTROS DE DÍA 720.000 € 

 
- Aumento de partida del presupuesto de gastos 

xxxxx 
REHABILITACIÓN Y DINAMIZACIÓN 
DEL ESPACIO DEL MERCADO DE CAMP 
REDO 

1.009.896,17 € 

 
Justificación: La gestión de los centros de día corresponde al Govern ya que se trata de 
personas dependientes, cuya competencia es exclusiva de la Administración de la 
Comunidad Autónoma. Es por ello que proponemos dar de baja la partida destinada a la 
gestión de los centros de día así como la partida de ingresos derivada del convenio 
suscrito con el Gobierno de las Islas Baleares. Asumir servicios de competencia 
impropia e infra financiados no tiene sentido cuando tenemos dificultades para prestar 
nuestros servicios propios. 
Con el superávit generado proponemos la rehabilitación y dinamización del espacio del 
mercado de Camp Redó. 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 9 vots a favor (PP i Cs) i 5 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
 

-15/2022 relativa a Benestar Social, necessitat bàsiques 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
- Aumento de partida del presupuesto de gastos 

05 23120 480XX 
BIENESTAR SOCIAL-COBERTURA 
NECESIDADES BÁSICAS 

500.000 € 

 
- Bajada de partida del presupuesto de gastos 
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xxxxxxxxx 
RETRIBUCIONES ÓRGANOS 
DIRECTIVOS 

300.000 € 

10 33470 226XX PROMOCIÓN LENGUA CATALANA 25.000 € 

xxxxxxxxx PUBLICIDAD Y PROPAGANDA 85.000 € 

10 33610 226xx 
10 33610 48101 
10 33610 6xxxx 

MEMORIA DE LA CIUDAD 90.000 € 

 
Justificación: Proponemos incrementar la partida destinada a concesión de ayudas 
económicas urgentes para paliar, parcialmente, el recorte de un 20% que ha sufrido la 
partida. 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 12 vots a favor (PP,VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 1 abstenció (Sr. Bauzá) 
 

- 16/2022 relativa a educació 0-3 anys 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
- Aumento de partida del presupuesto de gastos 

10 32XXX   
XXXXX 

EDUCACIÓN 0-3 100.000 € 

 
- Bajada de partida del presupuesto de gastos 

16 92400 10100 
PARTICIPACIÓ CIUTADANA- 
RETRIBUCIONS ÒRGANS 
DIRECTIUS 

100.000 € 

 
Justificación:  
Visto que año tras año contemplamos estupefactos como el presupuesto destinado al 
PMEI no se ejecuta al 100%. En años anteriores incluso se llegó a tramitar un traspaso 
de fondos de 1.000.000 € del PMEI a EMAYA y también en el pasado pleno de 24 de 
noviembre se traspasaron 300.658,33 € para amortización anticipada de deuda, que no 
se han ejecutado durante el presente 2022. 
Visto que para los 5 meses que quedan de legislatura se incrementa considerablemente 
la partida de altos cargos en el Área de Participación Ciudadana (más de 100.000 €), lo 
que aparentemente se destinará a dos plazas de cargos de confianza que no han sido 
necesarias durante los tres años y medio de legislatura transcurridos. 
Visto que el compromiso político sobre la gratuidad de la educación infantil de 0-3 años 
no va a ser una realidad durante la presente legislatura y con el fin de no demorar por 
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más tiempo su implantación, proponemos que no se siga incrementando el número de 
asesores y/o cargos políticos y que se sume su coste al presupuesto destinado al área de 
educación y se apueste decididamente por la ampliación de la gratuidad de la educación 
de 0-3 años. 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 12 vots a favor (PP,VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 1 abstenció (Sr. Bauzá) 
 

- 18/2022 relativa a subvencions programes socials 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
- Aumento de partida del presupuesto de gastos 

05 23120 48301 
SUBV. PROGR. SOCIALES DE 

INTERÉS GENERAL 
35.000 € 

 
- Bajada de partida del presupuesto de gastos 

xxxxxxxx 
RETRIBUCIONES ÓRGANOS 

DIRECTIVOS 
35.000 € 

 
Justificación: Proponemos incrementar la partida destinada a subvencionar programas 
sociales de interés general que son aquellos que afectan directamente a los colectivos 
vulnerables para mejorar su calidad de vida. 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 12 vots a favor (PP,VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 1 abstenció (Sr. Bauzá) 
 

- 20/2022 relativa a violència de gènere 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
- Aumento de partida del presupuesto de gastos 

20 23121 22711 
SERVICIO INTEGRAL VIOLENCIA 

GÉNERO 
110.000 € 

 
- Bajada de partida del presupuesto de gastos 

20 23123 48102 SUBVENCIONES FEMINISMO 50.000 € 
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20 23123 48103 SUBVENCIONES LGTBI 45.000 € 

20 23123 22714 PROMOCIÓN FEMINISMO  15.000 € 

 
Justificación: Proponemos incrementar la partida destinada a atención directa a víctimas 
de violencia de género para corregir el recorte que ha sufrido, con cargo a partidas de 
contenido ideológico que no suponen atención directa y que financian competencias 
municipales impropias. 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 8 vots a favor (PP i Cs) i 5 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
 

- 29/2022 relativa a reforma galeries plaça Major 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
- Aumento de partida del presupuesto de gastos 

08********** 
REFORMA GALERÍAS DE LA PLAZA 

MAYOR 
1.651.740,00€ 

 
- Bajada de partida del presupuesto de ingresos 

029320364102 
ADM.FINANCIERA.- IMPLEMENTACIÓ 

APLICACIÓ GESTIÓ TRIBUTARIA 
1.651.740,00 

 
Justificación: Proponemos dotar la partida destinada a la adecuación de las galerías de la 
Plaza Mayor, como se tratará de una obra plurianual, se presupuestan para el 2023 una 
partida con un presupuesto inicial de 1.651.740 €. 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 12 vots a favor (PP,VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 1 abstenció (Sr. Bauzá) 
 
- 33/2022 relativa a Premis Ciutat de Palma 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
- Aumento de partida del presupuesto de gastos 
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03 33420 48100 
PREMIS CIUTAT DE PALMA - 

PREMIS 
30.000 € 

 
- Bajada de partida del presupuesto de gastos 

XX XXXXX 
XXXXX 

PUBLICITAT I PROPAGANDA 30.000 € 

 
Justificación:  
Se propone implantar las modalidades de prosa y poesía en lengua castellana en los 
Premis Ciutat de Palma. 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 8 vots a favor (PP i Cs) i 5 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
 
Segon bloc: relatiu a Sanitat, Infraestructura, Medi Ambient, Seguretat Ciutadana 
i Promoció Econòmica 
 
Sr. Escriche Cots (Cs): 
 
“Buenos días Alcalde. Vamos a intentar enmendar este presupuesto pero es muy complicado 
enmendar la perfección, Sr. García. Nos trae siempre usted aquí un presupuesto perfecto, el 
mejor, el presupuesto que juega en la Champion League de los presupuestos. Todos los años 
trae el mejor presupuesto, Sr. García. Es un poco, a mí me recuerda un poco, salvando las 
distancias, porque usted es mucho más guapetón, me recuerda mucho al doctor Bacterio de 
Mortadelo y Filemón, que siempre traía el último invento. Siempre traía el último invento. Y el 
último invento siempre era el mejor, el más nuevo, era fantástico el último invento. Aquí pasa lo 
mismo. Lo pone muy difícil para enmendarlo. Pero aún así le presentamos solo en este bloque, 
16 enmiendas al presupuesto. Y hemos presentado una a la totalidad porque consideramos que 
es un presupuesto que se debería de volver y rehacer porque no es el presupuesto que se merece 
esta ciudad. y como hemos presentado 16 enmiendas en este bloque voy a ir muy rápido, si me 
lo permiten. Prácticamente me da tiempo a enunciarlas. Pero voy a hacerme todo lo 
comprensible que pueda. Presentamos la enmienda número 35, que es una enmienda relativa a 
inversiones en Bomberos. es una enmienda que presentamos por un valor de 1 millón y medio 
de euros, para dotar tanto a nivel de recursos humanos como material a nuestro cuerpo de 
bomberos. para que sea el cuerpo de bomberos que Palma se merece y que nuestros bomberos 
puedan trabajar de una forma más confortable y con más seguridad. También presentamos la 
número 36, relativa a un plan integral en Camp Redó. Camp Redó es el gran olvidado esta 
legislatura, es un barrio que necesita de muchísima inversión, necesita seguridad ciudadana, 
necesita servicios sociales, necesita infraestructuras, necesita de urbanismo, necesita de 
intervención por parte de este ayuntamiento y no se lo pedimos de este grupo municipal única y 
exclusivamente, si no que han tenido aquí a los vecinos continuamente, pues planteando 
demandas y denuncias en relación a su barrio. La enmienda número 40, es la relativa a 
infraestructuras, equipamientos en Pere Garau. Este gobierno se ha encargado de la parte con el 
poder adquisitivo económico más importante de Pere Garau. Se ha encargado de Nuredduna 
pero se ha olvidado bastante de lo que continua el barrio de Pere Garau, que llega bastante más 
lejos que Nuredduna que son 200 metros. Necesita de inversiones, de equipamientos, es un 
barrio que apenas tiene infraestructuras en ese sentido. Han montado una biblioteca muy 
reducidita y poquito más. A inversiones en Policía planteamos un millón y medio para que se 
dote, pues igual que Bomberos, en materia de Infraestructuras, en materia de recursos, en 
materia de vehículos, en recursos humanos. Necesita de muchísimo trabajo nuestra Policía 
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Local. La renovación del pavimento de la plaza de Cort es la enmienda número 43. Pues que le 
voy a contar, bajen abajo y lo vean el que no haya venido caminando por la plaza de Cort 
porque es un auténtico desastre. La enmienda número 44, es la relativa a la dotación de 
seguridad privada. Es una enmienda que hemos llevado tanto en vía de presupuestos como en 
Pleno ordinario en multitud de ocasiones este grupo municipal y es única y exclusivamente 
plantear un alivio, un complemento, un dotar a nuestro ayuntamiento una serie de profesionales 
de la empresa privada para que puedan ayudar, echar una mano y dotar de más seguridad a 
nuestros barrios y nunca substituir a las labores de la Policía Local.  Está únicamente 
contemplado como una situación temporal en tanto nuestra Policía Local tenga los recursos 
humanos que debe tener. En relación a la campaña de colonias de gatos, el 45, no voy a insistir 
porque ustedes han planteado una enmienda donde dotan esta partida que en el presupuesto que 
nos plantearon inicialmente, pues venía vacía. Entonces en ese aspecto vamos a estar de acuerdo 
en que se aumenten estas cantidades para que se hagan campañas y todos aquellos voluntarios, 
aquellas personas que trabajan pues en el ámbito del voluntariado con esos animales … que 
están en nuestra calle, tan maravillosos, pues puedan hacer este trabajo y continuar haciéndolo 
de manera desinteresada. La enmienda número 46, relativa a detectores de ruidos, si queremos 
diagnosticar los problemas de esta ciudad, pues que menos que poner detectores que puedan 
hacer ese trabajo. La remodelación del mercado del Camp Redó, enmienda número 47, con un 
importe de un millón y medio de euros, pues volvemos a lo mismo, vamos a ese gran olvidado 
de nuestra ciudad, que es el barrio de Camp Redó  y su mercado. Su mercado pues que llevamos 
durante años viendo y su inactividad, tanto la del mercado porque no tiene la capacidad de 
ponerse en marcha y la inactividad de este equipo de gobierno que es incapaz de inyectarle todo 
lo que le tiene que inyectar para que funcione en condiciones. En relación a la número 49, que 
es el parque de ocio canino en Son Parera. Es una proposición que se aprobó en el Pleno 
ordinario para que se pongan en marcha parques de ocio canino. Estos parques de ocio canino, 
aparte de ser lugares donde los animales puedan desarrollar actividades físicas y puedan 
sociabilizar con otros animales, también son lugares hermosos en las ciudades y únicamente no 
están planteados en Palma. Paseen por la Península y verán parques que tienen actividades, que 
tienen fuentes de agua, que tienen iluminación LED, que son lugares hermosos y bellos y no 
secarrales llenos de pulgas en muchos casos. Relativo a la reforma de Torre den Pau, es la 
enmienda número 54, con un millón de euros. La Torre den Pau es una infraestructura, un 
edificio emblemático de nuestra ciudad, del barrio, que necesita de una inversión desde luego, 
desde hace muchísimo tiempo y es algo que ya hemos planteado en sucesivos presupuestos y, 
por supuesto, vamos a ver decaer de nuevo en esta sesión plenaria. La enmienda número 55, es 
una remodelación de la plaza des Mercat. Porque en la plaza des Mercat no se ha hecho una 
peatonalización. Únicamente han cerrado el tráfico, señores. Han cerrado el tráfico y han dejado 
una zona pues abandonada a su suerte y a eso le han llamado peatonalización. No lo han 
embellecido, no le han hecho absolutamente nada para que sea atractiva y que la gente pueda 
pasear y entre en los comercios y consuma. La enmienda número 60, es la relativa a los juegos 
infantiles en el bosque urbano del Canódromo. El bosque urbano creo que es el parque más 
decepcionante que hemos tenido en esta ciudad. No porque lo sea en sí que también si no 
porque han generado tanto     , como dicen en el cine ahora. Han creado tantas expectativas que 
al final pues hemos encontrado otro secarral con pretensiones y que necesita un 
embellecimiento de una participación activa por parte del equipo de gobierno y de inyección 
económica. En este caso planteamos algo muy reducido y muy sencillo de llevar a cabo que es 
plantear juegos inclusivos, accesibles, para aquellos chavales que necesiten de estas 
infraestructuras de ocio y que las disfruten. Y ya por último vamos a la enmienda número 66, es 
la relativa a la restauración del Castillo de Bellver con un importe de 2 millones de euros, 
porque desde luego que necesita esta joya de nuestra ciudad, pues necesita de inversión y con el 
palo que le van a dar a todo el mundo ahora con el doble de precio a la hora de entrar, pues 
vamos a tener más dinero para poder destinarlo a este hermoso castillo. Y con esto acabamos el 
bloque de enmiendas de Ciudadanos número 2. Gracias.” 
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Sra. Barceló Schwarz (VOX- ACTUA PALMA): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. En el bloque 2 llevamos dos enmiendas parciales. La primera es la 
reducción de la partida de comunicación, publicidad, distribución y patrocinios. Pedimos 
179.000 euros para que se destinen a la creación de 2 oficinas de Policía de Barrio de La Soledat 
y de Camp Redó. Ya que son barriadas vulnerables y consideramos que hay que reforzar la 
presencia policial. Y la segunda enmienda que llevamos, pedimos la reducción de varias 
partidas. Que una sería de 100.000 euros del proyecto asistencia técnica del censo de actividades 
2023. 70.000 euros de Distrito Innovación Llevant. 282.000 de la elaboración del Plan General. 
20.000 euros de la compra del Lluís Sitjar y 5.000 de Función Pública: prensa, revistas y libros. 
Que en total suma 477.000 euros. Y pedimos destinarla para reforzar la seguridad en Palma con 
contratos de seguridad privada para poder reforzar la Policía Local en zonas donde se necesite. 
Muchas gracias.” 
 
Sra. Pérez Martínez (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Muy buenos días a todos. Desde el Partido Popular hemos presentado una 
batería de enmiendas parciales al presupuesto del 2023, en la misma línea que hemos ido 
presentando mociones a los diferentes Plenos de este mandato. Y lo hemos hecho en positivo y 
pensando en el bienestar de los ciudadanos de Palma. Por un lado vemos en este presupuesto 
que quieren aprobar, que los temas de medio ambiente les preocupan relativamente. O más bien 
solo teóricamente. Cuando se habla en plan teórico, son los mejores y llevan la bandera en la 
solapa. Pero cuando hay que poner en marcha acciones concretas o gestionar temas serios, 
siempre ponen excusas y tenemos muchos problemas medioambientales. Por ejemplo en Palma 
tenemos un problema muy importante que son los coches abandonados por muchísimos barrios. 
Y los que recogen, no tenemos dónde depositarlos como marca la normativa. Tenemos un 
apaño. Palma no dispone de un recinto adecuado para ubicar los vehículos contaminantes y esa 
es una de las razones por las que sigue habiendo coches abandonados diseminados por toda la 
ciudad, creando problemas de convivencia, de seguridad y medioambientales. También creemos 
que sería necesaria la adquisición de equipos de medición de calidad del aire. Ayudarían a la 
correcta implantación de las zonas de bajas emisiones, a hacer un buen seguimiento y a 
controlar los datos empíricos, buscando mejorar la calidad del aire de las zonas más afectadas. 
Se tienen que implantar esas zonas, lo dice la ley, pero se tiene que hacer donde sean más 
necesarias y no de forma arbitraria y sin datos medibles y objetivos, que es lo que quieren hacer 
con la implantación de la zona centro de Palma, de la primera zona de bajas emisiones que 
quieren poner en marcha. Es muy necesario aumentar la partida de servicios de prevención y de 
control de plagas. Vemos como se pasean las ratas en diferentes barrios de la ciudad y también 
las cucarachas. Hay que intensificar más este servicio. La prevención es básica pero el control 
una vez que se verifica que tenemos las plagas, es un problema. Y es un problema grave, se 
tiene que solucionar. Se trata de un problema de salud pública que no es menor, es un problema 
absolutamente prioritario que hay que resolver. Sobre el Bosque de Bellver, del cual se ha 
hablado largo y tendido en esta sala, sabemos que se han talado árboles para hacer un parque de 
aventuras. Y con esta acción se ha podido observar que el abandono es evidente y es necesario 
actuar de forma periódica para que el pulmón verde de nuestra ciudad sea eso. Y no un bosque 
absolutamente abandonado. Se tendría que elaborar un plan de usos y gestión del bosque de 
Bellver para poder ir implantando soluciones de mantenimiento adecuadas, planificadas año a 
año y que no se tengan que talar más árboles. Además también elaborar otro plan de usos y 
gestión de Es Carnatge, para desarrollar el plan de protección especial de la zona. Playa de 
Palma es una zona de la ciudad que se encuentra en un estado de abandono lamentable. Sus 
calles, las infraestructuras, los servicios municipales en general no dan la talla. Se ha invertido 
mucho por parte de empresas privadas para conseguir tener, en el destacado núcleo turístico de 
la ciudad de Palma y de Baleares, un turismo de calidad que valore los grandes cambios a mejor 
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que se están desarrollando por parte de hoteles, como son aumentando la calidad de estos y el 
número de estrellas. También los restauradores, los comercios y las tiendas para que la zona sea 
más atractiva. Pero el ayuntamiento tiene a los vecinos más abandonados y las promesas 
incumplidas. Las quejas son múltiples. Y ya no basta con lavar la cara, se tiene que planificar 
durante una serie de años las inversiones para que las calles estén en buen estado, las aceras, los 
pavimentos, el mobiliario urbano, las plazas, la jardinería. Se tiene que planificar con 
generosidad ya que constituye una de las zonas que más impuestos pagan al ayuntamiento y esta 
zona genera un gran impacto económico en las empresas y en las familias. Por último, la 
formación de Policías y Bomberos es una herramienta importantísima para la seguridad e 
integridad de los ciudadanos de la ciudad. Tener un cuerpo de policía y de bomberos bien 
formados y atendidos crea unidad y fortalece a las personas de forma colectiva y de forma 
individual. Es un dinero bien invertido en seguridad ciudadana. Estas son algunas de las 
propuestas, creemos que son prioritarias para los ciudadanos y deberían ser contempladas en el 
presupuesto del año que viene. Muchas gracias.” 
 
Sr. Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Bueno, el presupuesto tal como se plantea siempre es una lección. Y 
ustedes han hecho una explicación un poco general de lo que proponen pero hay una cuestión 
que es fundamental. Y es aquello que ustedes plantean recortar en el presupuesto. Porque 
cuando se elige un presupuesto se elige entre varias alternativas. Y ustedes es curioso todo lo 
que no han explicado. Han explicado muy poco, no han explicado nada, pese que tienen más 
detalle. Si ustedes analizan todas las enmiendas que presentan al presupuesto son ultra realistas 
en los recortes. O sea, el grado de detalle que llevan a cabo en la eliminación de partidas 
relacionadas con la cultura, en contra de la igualdad que es ustedes lo que plantean, de la 
educación, de la participación ciudadana, es brutal, es un detalle increíble, les doy la 
enhorabuena por hacerlo. Porque han demostrado precisamente cuál es su modelo. Su modelo 
del no. Es un modelo de eliminar y de recortar, que es lo que les hemos venido diciendo en los 
últimos años. Ustedes no tienen un modelo de ciudad. Porque en sus propuestas son muy 
amplias. Muy generalistas. Un millón de euros para x, sin decir para qué. Pero en el recorte 
ustedes son muy detallistas. Es increíble. Yo he estado analizando partida por partida lo que 
hacen ustedes en recortes. Sus enmiendas son de recortes. Porque de lo que es incremento 
presupuestario o de modificación de aportaciones mínimo. Aquí volvemos otra vez a la misma 
situación que teníamos antes y que hemos dicho en muchas ocasiones. Ustedes planteaban un 
desastre. Por ejemplo, en materia económica, en promoción económico. Que es uno de los 
bloques que tratamos en el presente debate. En materia económica, no hay ni una propuesta. No 
tienen ninguna propuesta en promoción económica. Sí, tienen 1, pero está en el presupuesto ya. 
Ya se lo explicó el Regidor Vilà. Se lo explicó. Está en el presupuesto. Tranquilos. Una. 
100.000 euros. Y ustedes anunciaban una catástrofe económica. Ni una propuesta. Es que no 
hay ninguna propuesta. Entonces, yo creo que ustedes hoy han demostrado, nos han dado la 
razón. Llevamos meses, sobre todo los últimos meses, hablando de que ustedes no plantean 
soluciones. Ni plantean ningún tipo de modelo. Y hoy lo han demostrado. Tenían la 
oportunidad. Y lo único que han hecho es demostrar lo que ustedes están dispuestos a recortar. 
Eso es lo único que han demostrado. También se ha hablado aquí de tema de capitalidad. Es que 
no hay capitalidad. Bueno, cuando no había capitalidad era cuando gobernaba el Partido Popular 
que para el Partido Popular el tema de la capitalidad era una serie de mecanismo de 
compensación de obligaciones. Ya está. Nada más. Para proyectos, cero. Yo les puedo decir. 
¿No hay capitalidad? Todo esto son los proyectos de los últimos años de capitalidad. Todo esto. 
O sea, hay capitalidad. Y os puedo hablar de algunos en concreto. Tenemos el campo de rugby 
con inversión del Govern de les Illes Balears. Mejora en los recursos en materia de seguridad 
ciudadana. Las piscinas de Son Hugo, con inversión también de capitalidad. Compra de 
vehículos eléctricos de EMAYA. Le estoy hablando así de algunos, es que hay más de 30 o 40. 
Las obras de urbanización, de reurbanización y de mejora de la primera fase de la calle General 
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Ricardo Ortega. Que ahora también hay una segunda fase. Y esto hay que añadir, es decir, uno 
de los pilares fundamentales de este gobierno ha sido reivindicar el papel de nuestra ciudad ante 
todo el mundo. Ante el Estado, ante la Comunidad Autónoma, ante el Consell Insular de 
Mallorca, ante Europa y hemos conseguido y se han conseguido inversiones históricas en esta 
ciudad que no se habían conseguido nunca. Es que no se habían conseguido en los últimos 30 
años. La nueva depuradora, Paseo Marítimo, Son Busquets con un acuerdo que también llevaba 
décadas que ustedes gobernaron en Madrid y no movieron nada, ni una reunión hicieron entre 
Ministerios para resolver esa situación. Y puede ser una realidad. El tranvía que va a 
transformar nuestra ciudad para tener un modelo de movilidad sostenible y eficiente. Todo esto 
son inversiones históricas que hacía años que nuestra ciudad esperaba. Y ustedes lo único que 
plantean son recortes en cultura. Dicen no a la cultura. Dicen no a la participación ciudadana. Es 
que el titular de hoy, a parte de lo de la Defensora del Ciudadano que es una barbaridad, es que 
la oposición quiere cargarse las fiestas de San Sebastián. Sí, sí, sí, está escrito. Es que está 
escrito. Ya no es que a mí me apetezca decirlo. No puedo evitarlo decirlo. Es que ese es el tema. 
Es que otro titular es que el Partido Popular plantea no invertir en Gestión Tributaria. Tanto que 
hablan de gestión tributaria, es que no es que ya se hayan retratado con los temas de educación, 
con los temas de memoria, con los temas de cultura, que lo han hecho, es que incluso es que eso 
de lo que ustedes hablan de las gestión. Aquí hay un contrato para gestión tributaria y plantean 
suprimirlo. Es que ya no se quedan ni con esa bandera. Yo creo que les ha fallado ya su bola de 
cristal. Les ha explotado. Les ha explotado la bola de cristal y ya no saben qué plantear, no 
tienen modelo y yo lo entiendo que es complicado y que es difícil hacer propuestas al 
presupuesto. Pero piensen a costa de qué. A costa de qué. No estoy diciendo que todas sus 
propuestas sean disparatadas. Algunas sí. No todas. Alguna no está mal. Pero lo que no puede 
ser es lo que les digo, a costa de la cultura, a costa de la lucha contra la violencia de género, a 
costa de la igualdad, de la educación. No puede ser a costa de esto. Es que es inaceptable. Y 
ustedes lo han puesto sobre la mesa hoy. Han declarado claramente cuál es su modelo. Y por 
eso Sr. Alcalde, vamos a votar en contra.” 
 
Sr. Escriche Cots (Cs): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Que conste en acta que me encojo de hombros. Sin sorpresas. Así es que 
tampoco no esperamos tampoco mucho más. Se ha hartado de tirar demagogia por un tubo, eso 
también se lo tengo que decir. Propuestas generalistas. Yo voy a hablar de las mías o de las 
nuestras. Crear un parque de ocio canino en Son Parera, ¿es una propuesta generalista? Dotar de 
seguridad privada a la ciudad, ¿es una propuesta generalista? ¿Quiere que le digamos dónde 
queremos poner a los guardas de seguridad a patrullar o a hacer sus intervenciones? Hacer una 
reforma, poner juegos infantiles en el bosque urbano del Canódromo. Yo qué quiere que le diga, 
son propuestas que están muy enfocadas y son propuestas, además, muchas de ellas aprobadas 
en Pleno. Y voy a ir a una de ellas. Mire, una sencillita y enfocada y que no es generalista. La 
del parque de ocio canino de Son Parera. Es una propuesta aprobada en Pleno. Con transacción. 
Estuvimos hablando aquí el Sr. Perpinyà y yo. Aquella transacción nos decía que se hará este 
tipo de parque cuando haya disponibilidad presupuestaria. El Sr. García nos trae el presupuesto 
más magnífico de la historia de Palma y del universo conocido del Big Bang hasta hoy. 
¿Cuántos seones tienen que gobernar para hacer este parque? O sea, tenemos un presupuesto 
magnífico y no hacen este parque. Eso pone ahí un ejemplo concreto. Nos habla de temas 
generalistas. Es que ustedes nos proponen temas muy. Bueno, si hay algo que le gusta o si hay 
algo que le gusta al equipo de gobierno, se pueden acercar a nosotros. Nos pueden decir: oiga, 
de esta partida no podemos mover gasto de aquí pero podemos moverlo de la otra, podemos 
ajustarnos por aquí, podemos ir a otras cantidades económicas. ¿Ustedes creen que nosotros 
tenemos toda la administración detrás? Donde tenemos los economistas, tenemos los técnicos de 
la administración del ayuntamiento, tenemos los departamentos, tenemos todo el personal a 
nuestro cargo. No, lo tienen ustedes. Son los que pueden presupuestar, son los que tienen la 
facilidad para estas elaboraciones. Nosotros ponemos aquí inversiones, lo más concreta que 
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podemos como grupo municipal en la oposición y si a ustedes les gusta alguna, se pueden 
acercar a nosotros y negociarla. Porque es muy sencillo decir. No, es que han recortado de un 
sitio. Bueno díganme de donde podemos recortar presupuesto. Podemos acostarlas. Si hay 
propuestas que son adecuadas para la ciudad. Ya le digo, no tienen ningún interés en aprobar 
ninguna propuesta de la oposición. No lo tuvieron ni el año pasado ni el anterior ni el otro. No, 
no lo han tenido nunca. lo que pasa que vienen aquí a justificarse y a excusarse tirándonos un 
montón de demagogia encima de que necesitamos recortar de educación, de cultura, de 
feminismo. Bueno, quieren tirarnos todo esto, pero al final la voluntad final de todo esto es no 
aprobarnos nada. Y no pasa nada. Lo llevamos con deportividad. Gracias.” 
 
Sra. Barceló Schwarz (VOX- ACTUA PALMA): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Gracias Sr. Acalde. Sr. Ducrós, nosotros no pedimos eliminar todas las 
partidas. En algunas, pedimos reducir, como es las fiestas de San Sebastián. Dejamos medio 
millón de euros, pero no eliminamos las fiestas de San Sebastián. No, medio millón de euros es 
suficiente para celebrar San Sebastián. Hay otras partidas que sí que pedimos eliminar, como 
por ejemplo: 100.000 euros al proyecto asistencia técnica censo de actividades 2023. 
Consideramos que esta partida se tiene que destinar en otras necesidades que son más 
importantes. Pero no pedimos eliminar todas las partidas. No falte a la verdad. La mayoría de 
las partidas pedimos reducirlas o destinarlas a otras prioridades que consideramos que son 
necesarias, pero no estamos pidiendo eliminar las partidas. Estamos intentando que se reduzcan 
algunas partidas para que se destinen a prioridades más importantes. Como pueden ser las 
barriadas. Ustedes han abandonado las barriadas. ¿Han paseado por Camp Redó? ¿Han paseado 
por Virgen de Lluc? ¿Han ido por La Soledat? ¿Han visto el trapicheo que hay de drogas? ¿Son 
Banya por ejemplo? ¿Han pisado Son Banya, a parte del Sr. Noguera? ¿Ustedes lo han pisado 
como Concejales? No estamos pidiendo reducir y eliminar todas las partidas, estamos pidiendo 
que se destine a lo que es necesario y a lo que nos están pidiendo los vecinos de Palma. Muchas 
gracias.” 
 
Sra. Pérez Martínez (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Sr. Ducrós, ¿nosotros estamos en contra de la igualdad? Mire los bancos, 
mire los portavoces, mire el número de mujeres. En la oposición un 50%. En el equipo de 
gobierno un 33%. Y no solo ustedes en el Psoe. Podemos y Més también. Con temas de la 
igualdad ustedes son teóricos y nosotros practicamos la igualdad. Ustedes pasan el rodillo como 
cada año, no escuchan y no priorizan las acciones más necesarias para nuestra ciudad. Contamos 
con el presupuesto más alto que ha tenido nunca este ayuntamiento y tenemos los peores 
servicios que han tenido nunca los ciudadanos de Palma. Además de tener que pagar más 
impuestos que nunca y ahora tenemos más radares que nunca. Porque sin estos radares ustedes 
no podrían cuadrar los números. Los ciudadanos no van a ver solucionados los problemas y 
ustedes no priorizan las acciones que de verdad darían bienestar a los ciudadanos de esta ciudad. 
En sanidad vemos como corren las ratas por los barrios. Sí. En Infraestructuras no llegamos. 
Existen barrios enteros abandonados y aceras peligrosas por toda la ciudad que están sin reparar 
y sin mantener. En medioambiente nos encontramos con coches abandonados por toda la 
ciudad. o no se recogen o se recogen y no tenemos a dónde llevarlos. Y respecto a la promoción 
económica creen que con dinero para vales para el comercio ya han hecho algo y pasan del 
tema. Falta mucho por hacer y por gestionar. No son creativos, no tienen ideas y están agotados. 
Practican un gobierno de ir pasando. Ustedes no escuchan a la gente ni a la oposición que les 
traen temas interesantes Pleno tras Pleno. Y siguen para adelante con sus ideas aunque no 
gusten a nadie. Estos presupuestos no van a devolver a Palma el esplendor que tenía antes de 
que llegaran ustedes. Es más de lo mismo de estos últimos años y dejarán todo por hacer. 
Respecto a la seguridad ciudadana, les contestará mi compañero David Díez. Gracias.” 
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Sr. Díez Herreros (PP): 
 
“Gràcies. Buenos días a todos. Sobre la enmienda, sobre todo, me voy a centrar en la 30/2022. 
Nosotros desde el Partido Popular desde un principio hemos apostado por la formación dentro 
de la Policía Local y los Bomberos. Y hemos llevado muchas iniciativas al Pleno durante estos 
3 años y medio. Consideramos que una formación específica, completa y continua mejora el 
servicio, reduce los ratios de tiempo, asegura la integridad física de los Bomberos y la Policía. Y 
sobre todo salva vidas. Por eso nos sorprende esta decisión de aceptar esta enmienda parcial, no 
aceptarla, que nos votan en contra. Usted hablaba de los recortes que eran clave, que eran unos 
recortes abusivos. En esta cuestión, en atenciones protocolarias, reuniones, conferencias, gastos 
diversos, nosotros desde nuestro grupo tenemos que elegir esto a salvar vidas y evidentemente 
apostamos por salvar vidas. Gracias.” 
 
Sr. Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Bueno, pues pasemos de la teoría a la práctica. Si les parece. En materia 
de sanidad, que han estado ustedes hablando. Que pretendemos en el presupuesto en el 
desarrollo de una cuestión fundamental, una herramienta fundamental que es el plan de 
adicciones. Fundamental. Y para eso destinamos también recursos. En materia de plagas, el 
presupuesto desde inicio de legislatura se ha duplicado. Se ha duplicado. Y el siguiente año pues 
también habrá más. Evidentemente que habrá más, porque es nuestro compromiso. Siempre es 
nuestro compromiso. En materia de seguridad ciudadana. Sr. Díez, ustedes también presentan 
una enmienda reduciendo la formación. En otro bloque. También les digo, han hablado de 
seguridad en todos los Plenos 25 veces. Bueno, es modesta su enmienda en el presupuesto en 
materia de seguridad ciudadana. Yo creo que es en parte el reconocimiento del trabajo que se 
lleva haciendo desde el principio, por incrementar de manera permanente los recursos, tanto 
humanos como materiales de la Policía Local. Y vamos a continuar trabajando en esta línea. En 
materia de Infraestructuras, Bosque de Bellver. Creo que ustedes no van. No van. Yo creo que el 
Sr. Díez sí que va un poco más. Pero por eso no ha querido decirlo él. Ustedes no van. Pues 
entonces van con los ojos cerrados. Porque no puedo entender que ustedes digan esto. Yo voy 
bastante al Bosque de Bellver. La mejora que ha habido en los últimos años ha sido brutal. 
Caminos perimetrales. Todo el tratamiento que se ha hecho contra el Picudo. Evidentemente es 
un tema fundamental para el área de Parques y Jardines el Bosque de Bellver. Y se va a 
continuar trabajando. En materia de Infraestructuras la inversión que hemos hecho en los 
parques, en los barrios, ha sido muy importante durante los anteriores años y el año que viene 
también lo va a ser. Y se tiene previstas partidas de inversión en espacios municipales, en 
colegios públicos. Específicas como puede ser en la calle General Ricardo Ortega, en Camí dels 
Reis y también los corredores verdes. Y un tema muy importante, Playa de Palma que no sé si 
se lo he dicho, el tema del CAZ en Playa de Palma. Es una de las cosas que se tiene que poner 
en marcha y eso es fundamental. Eso es fundamental y es la base de muchas de las mejoras que 
se tienen que hacer en la zona. En materia de medio ambiente, de EMAYA, la inmensa mayoría 
de los grupos pide reducir el presupuesto de EMAYA. La mayoría. Cosa que no termino de 
entender. También hablan mucho de limpieza y luego no vemos nada. No vemos nada. Es decir, 
EMAYA incrementa el área de medio ambiente, el presupuesto un 17%. 25 millones de euros 
para el tratamiento de residuos. Y ponemos en marcha de una vez por todas el proyecto 
energético de EMAYA, que puede suponer hasta un millón de euros de ahorro económico en 
materia de consumo energético y todos los beneficios que supone a nivel de sostenibilidad. Y en 
promoción económica, bueno, es que el Partido Popular ha vuelto a decir promoción 
económica. Es verdad que Vox proponía una cosa, que bueno, tampoco no va a salvar el sector 
económico en nuestra ciudad su propuesta. Pero el Partido Popular no propone nada. Ninguna. 
Y ahora no estoy exagerando ni haciendo teoría. No proponen ninguna. Yo lo siento, no 
podemos decirle que sí a sus mociones, a sus enmiendas, son enmiendas de recortes. Y nosotros 
vamos a continuar apostando por la transformación de la ciudad, por la recuperación económica 
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en un supuesto en que la ciudad está con unos datos económicos mejores que anterior que la 
crisis del Covid. Entonces vamos a continuar trabajando, mejorando nuestros barrios y la 
calidad de vida de nuestra ciudad. Muchas gracias.” 
 
Esmenes parcials del Grup Municipal Cs   
 
- 35/2022 relativa a inversions bombers 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
Aumento  de la partida de gastos del presupuesto:  
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
xxxxx Inversiones en Bomberos  1.500.000€ 

 
 

 
 Aumento de la partida de ingresos del presupuesto: 
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
xxxxx Transferencia CAIB-Ley 

capitalidad 
1.500.000€ 

 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 8 vots a favor (PP i Cs) i 5 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
 

- 36/2022 relativa a pla integral Camp Redó 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
Aumento  de la partida de gastos del presupuesto:  
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
xxxxx Plan integral Camp Redó 5.000.000€ 

 
 

 
 Aumento de la partida de ingresos del presupuesto: 
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
xxxxx Transferencia CAIB-Ley 

capitalidad 
5.000.000€ 
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No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 8 vots a favor (PP i Cs) i 5 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
 

- 40/2022 relativa a infraestructures i equipaments a Pere Garau 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
Aumento  de la partida de gastos del presupuesto:  
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
xxxxx Infraestructuras y 

Equipamientos para Pere 
Garau 

2.000.000€ 
 
 

 
 Aumento de la partida de ingresos del presupuesto: 
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
xxxxx Transferencia CAIB-Ley 

capitalidad 
2.000.000€ 

 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 8 vots a favor (PP i Cs) i 5 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
 

- 42/2022 relativa a inversions en policia 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
Aumento  de la partida de gastos del presupuesto:  
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
xxxxx Inversiones en Policía  1.500.000€ 

 
 

 
 Aumento de la partida de ingresos del presupuesto: 
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
xxxxx Transferencia CAIB-Ley 

capitalidad 
1.500.000€ 

 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 8 vots a favor (PP i Cs) i 5 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
 

- 43/2022 relativa a renovació paviment plaça de Cort 
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S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
Aumento  de la partida de gastos del presupuesto:  
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
xxxxx Renovación pavimento 

Plaza de Cort 
500.000€ 
 
 

 
 Aumento de la partida de ingresos del presupuesto: 
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
xxxxx Transferencia CAIB-Ley 

capitalidad 
500.000€ 

 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 8 vots a favor (PP i Cs) i 5 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
 

- 44/2022 relativa a dotació seguretat privada 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
Aumento  de la partida de gastos del presupuesto:  
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
xxxxx Dotación Seguridad 

Privada 
1.500.000€ 
 
 

 
 Aumento de la partida de ingresos del presupuesto: 
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
xxxxx Transferencia CAIB-Ley 

capitalidad 
1.500.000€ 

 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 3 vots a favor (Cs) i 10 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
 

- 45/2022 relativa a campanya colònia de moixos 
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S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
Aumento/Creación o Disminución de la partida de presupuesto:  
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2022 
14 31100 22602 CAMPAÑA COLÒNIES 

DE MOIXOS 
5.000,00 
 
 

 
 Disminución de partida de ingresos del presupuesto: 
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2022 
03 33400 48300  CULTURA – 

SUBVENCIÓ 
CONCERTACIÓ 
PROGRAMES 

5.000,00 

 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 8 vots a favor (PP i Cs) i 5 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
 

- 46/2022 relativa a detectors de renous 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
Aumento/Creación o Disminución de la partida de presupuesto:  
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2022 
XX XXXXX XXXXX Detectores de Ruido 60.000,00 

 
 

 
 Disminución de partida de ingresos del presupuesto: 
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2022 
03 33315 47907 FESTIVAL DE 

TERESETES 
15.000,00 

03 33401 22799 AULA ESCÉNICA – 
PUBLICITAT I 
PROPOGANDA 

28.000,00 

03 33400 48300  CULTURA – 
SUBVENCIÓ 
CONCERTACIÓ 
PROGRAMES 

17.000,00 
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No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 3 vots a favor (Cs) i 10 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
 

- 47/2022 relativa a remodelació mercat Camp Redó 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 1 vot a favor (Cs) i 3 abstencions (PP i VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
Aumento/Creación o Disminución de la partida de presupuesto:  
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2022 
XX XXXXX XXXXX REMODELACIÓN DEL 

MERCAT DE CAMP 
REDÓ 

1.501.052,00 
 
 

 
 Disminución de partida de ingresos del presupuesto: 
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2022 
14 16300 44910 TRANSF. CTS EMAYA 901.052,00 
16 33802 22609 PARTICIP. CIUDADANA 

– ACTIV. SOCIOCULT. 
FEST. SANT SEBASTIÀ 

500.000,00 

03 33400 47908 ALTRES SUBVENCIONS 
A EMPRESES 
PRIVADES 

60.000,00 

03 33400 47902 CULTURA – CONVENI 
CASA PLANAS 

20.000,00 

03 33400 47910 FESTA FLEXAS 20.000,00 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 7 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 6 abstencions (PP i Sr. Bauzá) 
 

- 49/2022 relativa a parc oci caní a Son Parera 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
Aumento/Creación o Disminución de la partida de presupuesto:  
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2022 
XX XXXXX XXXXX PARQUE DE OCIO 

CANINO SON PARERA 
50.000 
 
 

 
 Disminución de partida de ingresos del presupuesto: 
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Partida de gastos Descripción Presupuesto 2022 
05 23120 22707 ESTUDIS I TREBALLS 

TÈCNICS 
25.000,00 

20 23123 22799 JUSTICIA SOCIAL I 
LGTBI – TREBALLS 
EXTERNS 

25.000,00 

 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 8 vots a favor (PP i Cs) i 5 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
 

- 50/2022 relativa a parc fix de seguretat vial 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
Aumento/Creación o Disminución de la partida de presupuesto:  
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2022 
XX XXXXX XXXXX PARQUE DE OCIO 

CANINO SON PARERA 
50.000 
 
 

 
 Disminución de partida de ingresos del presupuesto: 
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2022 
05 23120 22707 ESTUDIS I TREBALLS 

TÈCNICS 
25.000,00 

20 23123 22799 JUSTICIA SOCIAL I 
LGTBI – TREBALLS 
EXTERNS 

25.000,00 

 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 8 vots a favor (PP i Cs) i 5 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
 

- 52/2022 relativa a millora instal·lacions Centre Son Reus 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
Aumento/Creación o Disminución de la partida de presupuesto:  
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2022 
14 XXXXX XXXXX Centre Son Reus – Mejoras 

en las instalaciones  
 

40.000,00 
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 Disminución de partida de ingresos del presupuesto: 
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2022 
20 23123 22793 JUSTICIA SOCIAL I 

LGTBI-CENTRE LGTBI 
CONTRACTE SERVEIS 

40.000,00 

 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 8 vots a favor (PP i Cs) i 5 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
 

- 54/2022 relativa a reforma Torre den Pau 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
Creación de nueva partida al presupuesto:  
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
08-*****-***** Reforma de Sa Torra den 

Pau 
1.000.000 € 

 
 Disminución de partida: 
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
14 16300 85090 
 

Ampliación de Capital 
Emaya 

1.000.000 € 

 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 8 vots a favor (PP i Cs) i 5 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
 

- 55/2022 relativa a estudi projecte de remodelació de la plaça del Mercat 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 1 vot a favor (Cs) i 3 abstencions (PP i VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
Creación de nueva partida al presupuesto:  
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
11-*****-***** Estudio y Proyecto de 

remodelación de la Plaza 
des Mercat 

107.500 € 
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 Disminución de partida: 
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
03 332210 22799 Biblioteques-Altres Treb. 

Realit. Per alters Emp.y 
profess. 

107.500 € 

 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 3 vots a favor (Cs) i 10 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
 
- 60/2022 relativa a jocs infantils en el bosc urbà del Canòdrom   
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
Reducción de las partidas:  
 
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
10 33610 60900 
 
 
 

Memoria de la Ciudad: 
Placas conmemorativas 
personajes 
 

5.000 € 

20 23123 48103 Subvenciones y Proyectos, 
actividades, entidades 
LGTBI 

45.000 € 

 
         Creación de una nueva partida: 
 
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
11 17100 XXX Juegos infantiles accesibles 

en el bosque urbano del 
canódromo 

50.000 € 
 

 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 12 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 1 abstenció (Sr. Bauzá) 
 

- 66/2022 relativa a restauració Castell de Bellver 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
Aumento/Creación o Disminución de la partida de presupuesto:  
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2022 
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XX XXXXX XXXXX RESTAURACIÓN 
CASTILLO DE 
BELLVER 

2.000.000,00 
 
 

 
 Disminución de partida de ingresos del presupuesto: 
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2022 
14 16300 85090 AMPLIACIÓ DE 

CAPITAL DE EMAYA 
2.000.000,00 

 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 8 vots a favor (PP i Cs) i 5 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
 

Esmenes parcials del Grup Municipal VOX   
 

- 3/2022 relativa a creació d’oficines policia local a les barriades de la Soletat i Camp 

Redó 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 2 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 2 abstencions (PP) 
 
Es proposa: 
 
Reducción de la partida 
 
Partida de gastos Descripción Presupuestos 2023 

02 92061 22602 COMUNICACIÓ - 
PUBLICITAT, DIFUSIÓ  I 
PATROCINIS 
 

179.300,00€ 
 

 
Creación de nuevas partidas 
 
Partida de gastos Descripción Presupuestos 2023 

12 13200 XXXXX CREACIÓN OFICINA 
POLICÍA BARRIO LA 
SOLEDAD 

89.650,00€ 
 

12 13200 XXXXX CREACIÓN OFICINA 
POLICÍA BARRIO CAMP 
REDÓ 

89.650,00€ 

 
Justificación. Proponemos que se destine estas partidas para la creación de oficinas de la 
policía local para mejorar la seguridad en los barrios. 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 7 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 6 abstencions (PP i Sr. Bauzá) 
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- 5/2022 relativa a seguretat privada 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 2 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 2 abstencions (PP) 
 
Es proposa: 
 
Reducción de la partida 
 
Partida de gastos Descripción Presupuestos 2023 

08 15100 64000 PROYECTO ASISTENCIA 
TÉCNICA CENSO 
ACTIVIDADES 2023 

100.000,00€ 

08 15101 44013 DISTRITO INNOVACIÓ 
LLEVANT 

  70.000,00€ 

08 15101 64011 PLA GENERAL 
ELABORACIÓ 

282.000,00€ 

08 17102 60000 COMPRA LLUIS SITJAR   20.000,00€ 

09 92000 22001 FUNCIÓN PÚBLICA. 
PRENSA, REVISTAS Y 
LIBROS 

    5.000,00€ 

  477.000,00€ 

 
Aumento de la partida 
 
Partida de gastos Descripción Presupuestos 2023 

12 13200 22701 CONTRATO SEGURIDAD 
PRIVADA 

477.000,00€ 

 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 7 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 6 abstencions (PP i Sr. Bauzá) 
 

Esmenes parcials del Grup Municipal PP   
 

-23/2022 relativa a Son Oms adaptació normativa mediambiental 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
- Aumento de partida del presupuesto de gastos Ayuntamiento: 
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XX 
SON OMS – ADAPTACIÓN A LA 

NORMATIVA MEDIOAMBIENTAL 
300.000 € 

 
- Bajada de partidas del presupuesto de gastos Ayuntamiento: 

 LEY DE CAPITALIDAD 300.000 € 

 
Justificación:  
El llamado “parking de rotación” de Son Oms está albergando vehículos que no pueden 
desplazarse por sus propios medios, por lo que son considerados residuos sólidos 
urbanos y pueden ser contaminantes.  
Tras la clausura del depósito de Son Toells por contaminación del suelo, Palma no 
dispone de un recinto habilitado para ubicar esos vehículos contaminantes.  
Por todo ello, se propone que, ante esta urgente necesidad de cumplir con la normativa 
medioambiental, se dote una partida para la adaptación de Son Oms al cumplimiento de 
la ley.  
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 8 vots a favor (PP i Cs) i 5 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
 
- 26/2022 relativa a equips de medició de la qualitat de l’aire 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
- Aumento de partida del presupuesto de gastos Ayuntamiento: 

14.xxxxx.xxxxxx 
EQUIPOS DE MEDICIÓN DE LA 

CALIDAD DEL AIRE 
60.000 € 

 
- - Bajada de partidas del presupuesto de gastos Ayuntamiento: 

 PUBLICIDAD Y PROPAGANDA 60.000 € 

 
Justificación: Se propone la adquisición de dos equipos, estaciones fijas, de acuerdo con 
los precios de mercado verificados por adjudicaciones de otras administraciones, con el 
objeto de medir la calidad del aire de Palma para la correcta implantación de las zonas 
de bajas emisiones (ZBE) y seguimiento y mejoras.  
La partida con la que se financia es mediante la reducción del gasto de publicidad y 
propaganda que se ha incrementado en el presupuesto de 2023.  
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 8 vots a favor (PP i Cs) i 5 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
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- 27/2022 relativa servei de prevenció i control de plagues 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
- Aumento de partida del presupuesto de gastos Ayuntamiento: 

XX 
 SERVICIO DE PREVENCIÓN Y 

CONTROL DE PLAGAS 
50.000 € 

 
- Bajada de partidas del presupuesto de gastos Ayuntamiento: 

 GASTOS DIVERSOS 50.000 € 

 
Justificación:  
La partida destinada al contrato del control de plagas se ha incrementado por la 
aplicación del IPC y aumentos de salarios. Sin embargo, a la vista de las quejas 
vecinales por la proliferación de las plagas, se hace necesario el aumento de la 
prestación de servicios de prevención y extinción de las mismas.  
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 8 vots a favor (PP i Cs) i 5 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
 
- 28/2022 relativa a Medi Ambient 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
- Aumento de partida del presupuesto de gastos 

XX XXXXX 
XXXXX 

ELABORACIÓN DE LA ACTUALIZACIÓN 
DEL PLAN DE USOS Y GESTIÓN DEL 

BOSQUE DE BELLBER 
20.000 € 

XX XXXXX 
XXXXX 

ELABORACIÓN DEL PLAN DE USOS Y 
GESTIÓN QUE DESARROLLE EL PLAN 

DE PROTECCIÓN ESPECIAL DE ES 
CARNATGE 

20.000 € 

 
 

- Bajada de partida del presupuesto de gastos 

XX XXXXX 
XXXXX 

PUBLICIDAD Y PROPAGANDA 40.000 € 
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Justificación: Se propone que se doten las partidas presupuestarias para la actualización 
del Plan de Usos y Gestión del Bosque de Bellver a la vista del deterioro de los últimos 
años, y la elaboración del Plan de Usos y Gestión que desarrolle el Plan de Protección 
especial de es Carnatge.  
Se propone la baja de la partida de publicidad y propaganda a la vista del aumento que 
se ha incorporado en el presupuesto de 2023.  
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 8 vots a favor (PP i Cs) i 5 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
 
- 30/2022 relativa a formació especialitzada de seguretat ciutadana 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
- Aumento de partida del presupuesto de gastos Ayuntamiento: 

XXX 

  
FORMACIÓN POLICÍA LOCAL Y 

BOMBEROS 
 

24.000 € 

 
- Bajada de partidas del presupuesto de gastos Ayuntamiento: 

 ATENCIONES PROTOCOLARIAS 6.000 € 

 REUNIONES Y CONFERENCIAS  6.000 € 

 REPROGRAFÍA Y FAX 6.000 € 

 GASTOS DIVERSOS 6.000 E 

 
Justificación:  
Se propone dotar inicialmente las partidas de formación de Seguridad Ciudadana, tanto 
Policía Local como Bomberos, para que puedan recibir formación especializada en 
aquellas materias que no se imparten en la EBAP.  
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 8 vots a favor (PP i Cs) i 5 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
 

- 32/2022 relativa a reparació via pública Platja de Palma 
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S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
- Aumento de partida del presupuesto de gastos 

XXXXXXXXX 
REPARACIÓN VÍAS PÚBLICAS DE LA 

PLAYA DE PALMA 
1.000.000 € 

 
- Aumento de la partida del presupuesto de ingresos 

75083 TRANSF. CAIB-LLEI CAPITALITAT 1.000.000 € 

 
Justificación: En aplicación de la Ley 23/2006, de 20 de diciembre, de capitalidad de 
Palma de Mallorca. 
Visto que en el debate de los presupuestos de 2022 el equipo de gobierno ocultó la 
propuesta que se aprobó en el Consell de Capitalidad que se tradujo en la práctica en la 
no compensación real de los gastos asumidos por el Ayuntamiento en su condición de 
capital, en inversiones únicamente responsabilidad de la CCAA. 
Visto que en los presupuestos de la CCAA para el 2023 no se recogen los 30 millones 
de compensación. 
Visto que se pueden aprobar gastos supeditados a la existencia formal del compromiso 
de aportación de ingresos ampliando la base de ejecución 56 con las partidas que se 
proponen. 
Vista la necesidad de realizar inversiones en Playa de Palma. Proponemos la 
incorporación de una partida específica para el mantenimiento y reparación de las calles 
y las aceras de Playa de Palma que están en muy mal estado en el presupuesto 2023.  
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 8 vots a favor (PP i Cs) i 5 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
 
Tercer bloc: relatiu Urbanisme, Mobilitat, Turisme, Hisenda i Funció Pública 
 
Sra. Pomar Juan (Cs): 
 
“En este bloque les presentamos 5 enmiendas que se suman a las 28 anteriores que han 
presentado mis compañeros a los cuales ya ustedes les han pasado el rodillo por encima. Son 
unas enmiendas a un presupuesto que ya lo podemos clasificar como fallido, porque sabemos 
seguro que una vez que se haya aprobado, una vez que ustedes salgan por la puerta ya estarán 
con modificaciones presupuestarias. Y además, sabemos también, que van a tirar del comodín 
de la llamada con los remanentes, como ya han ido anunciando continuamente. Lo más fácil que 
hay en el mundo es gestionar el dinero de los demás cuando no sabes lo que cuesta cada día 
levantarte pronto por la mañana, levantar las barreras de los pequeños comercios, pagar tu cuota 
de autónomo cada mes, etcétera, etcétera. Algunos se preguntaran por qué los de ciudadanos 
siempre hablan de la ley de capitalidad y de estirar de los 30 millones que nos corresponden de 
capitalidad. Porque miren, ya es que es una cuestión de dignidad. Esta ciudad por su culpa 
carece de autonomía, no puede decidir qué proyectos le convienen más y esa es la razón por la 
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que le decimos por qué Palma está abandonada. Abandonada por ustedes, que no tienen la 
valentía de defender sus intereses ante la Sra. Armengol. Porque ella la utiliza. Utiliza a Palma, 
capital de provincia, para cumplir su programa electoralista y sectario. Y claro, luego, todos los 
palmesanos tienen que sufragar las carencias de unos presupuestos y esos grandes proyectos 
transformadores de la ciudad siguen esperando y tardan años y años en realizarse. A veces no 
sabemos si serán nuestros hijos o quizás nuestros nietos quienes los verán realizados. Dígase por 
ejemplo el mercado de Camp Redó, la plaza Mayor arreglada, el  proyecto de la antigua prisión, 
que tantas veces han hablado. Y podría hablar de muchos más porque como ustedes tienen la 
especialidad de hablar de cosas que no tienen ni idea cuándo se harán, pero que ya las dan por 
hechas. Como son Son Busquets, que estuvieron hablando de Son Busquets y otra vez han 
vuelto a decirlo hoy aquí, durante años y el terreno todavía ni siquiera el terreno era suyo. O 
también el numerito tan caro que nos ha costado el edificio de Gesa. Un esperpento que al final 
ha vuelto otra vez a las manos de Gesa pero que nos ha costado más dinero. Un gran negocio. Y 
el tranvía, bueno, pues así todo. Es todo muy fantástico y es maravilloso para ustedes pero 
ustedes si estuvieran en una empresa durarían un café. Por eso nosotros les hemos presentado 
propuestas para provocar ese debate del cual ustedes quieren huir que es el debate de los fondos 
que corresponden a Palma por la Ley de Capitalidad. Huyen de él. Nosotros con nuestras 
enmiendas les hemos hecho un ejercicio práctico para que puedan ver que es posible hacer cosas 
necesarias para la ciudad, que es importante tener esos 30 millones de capitalidad. Han dicho 
antes que han descarbonizado este ayuntamiento. Yo diría, mejor, que han dinamitado este 
ayuntamiento. A ver, qué podríamos tener y que no tenemos gracias a ustedes. Bueno, pues no 
tenemos gracias a ustedes en Palma, Palma no podrá contar con una buena conexión entre 
barrios. Pues por ejemplo, en nuestra enmienda número 37, les pedimos un millón 100.000 
euros de fondos de capitalidad para conseguir un carril bici entre el Coll den Rabassa y Can 
Pastilla. Que por cierto, propuesta que está aprobado en el Pleno. Cuántos años habrá que 
esperar. Bueno, pues muchos, muchos años gracias a ustedes. Y esta es la impronta que dejarán 
en esta ciudad. Porque es incongruente lo que predican con lo que practican. Y esta propuesta 
que ustedes rechazan es un ejemplo de ello. Quieren quitar los coches de Palma pero los barrios 
no están conectados. La carretera que va del Coll a Can Pastilla es un ejemplo de ello. Quieren 
promocionar el uso de la bicicleta y el ir a pie, pero eso es un peligro en Palma y en especial en 
determinados lugares. Como por ejemplo en la carretera que une el Coll con Can Pastilla. ¿Es 
prioritario lo que les estamos planteando? Sí. Pues que sepa todo el mundo que el govern de la 
gent vota en contra y que aprueba cosas en los Plenos y no tienen intención de ejecutarlos. Le 
recuerdo que es en los presupuestos donde un gobernante deja plasmado su compromiso con los 
vecinos. Se lo recuerdo, todavía están a tiempo en este tercer bloque de votarnos a favor. 
Sigamos, enmienda 38, también a cargo de capitalidad, 3 millones de euros. Una ciudad bien 
conectada es una ciudad moderna. Sr. Dalmau, usted que está hablando ahora. No se queje de 
nosotros porque ahora le estoy barriendo para su casa, le estoy pidiendo 3 millones al Sr. 
Alcalde para la EMT. Y le pedimos el resto también a sus compañeros, al resto de sus 
compañeros que recapaciten y doten unas buenas conexiones entre barrios, entre la EMT. Que 
juega un papel vital. Y hacemos esto porque Ciudadanos está convencido de que es necesario un 
buen transporte público para conseguir una buena conexión. Una movilidad sostenible y así 
poder prescindir de este vehículo privado. Pero a medias tintas, como pretenden hacer ustedes, 
pues bueno, pues no llegarán nunca a buen puerto sus propuestas, sus medidas y nada. Y nunca 
tan bien dicho. El Sr. García cuando ve propuestas buenas. Sr. García, Sr. García, usted cuando 
ve propuestas buenas y no las puede aprobar, dice que el uso de los recursos es ilimitado. Pues 
ya se lo podrán aplicar ustedes porque la ilimitación no se la practican en este presupuesto. Por 
eso en nuestra enmienda número 57, les pedimos que disminuyan 100.000 euros de la 
elaboración del plan general. Que ya está casi todo hecho. Que ya se han gastado demasiado 
dinero. Que ya es suficiente. Y lo que le pedimos que lo dejen a la seguridad vial para peatones 
en el Arenal. Porque el barrio del Arenal si pasan por allí un día, verán que tienen 
infraestructuras muy antiguas, viejas, obsoletas, que ponen en peligro a los peatones por 
diferentes motivos como pueda ser una deficiente iluminación de pasos de peatones, falta de 
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pasos de cebra, falta de pintura para señalizar los pasos y algunas aceras con mala accesibilidad. 
Por otro lado, donde cometen más duplicidades presupuestarias es en el área de Justicia Social. 
Este año no sé qué les ha pasado. Supongo que tienen unos planes a efectos del mes de mayo de 
2023 y ustedes necesitan más partidas a destinar para hacerse más bombo y platillo. Duplican 
partidas. Asignan más presupuesto con fin electoralista y se creen que las acciones se llevarán a 
cabo por sí solas. Pero es que tienen que trabajar y claro, dicen que el presupuesto que tienen no 
les basta. Pero es que no les basta porque no han hecho nada. Y ahora, pues por eso nosotros les 
pedimos que reduzcan 152.000 euros para que sean destinados a los parquings disuasorios. Y un 
parquin disuasorio. Voy a acabar. Un parquin disuasorio no es aquel que el Sr. Hila se pone con 
un cartel, con una foto, y dice aquí hay un parquin disuasorio. Es algo más. Por eso presentamos 
estas propuestas porque creemos que todavía están a tiempo de no pasarnos el rodillo por 
encima. Muchísimas gracias.” 
 
Sra. Barceló Schwarz (VOX- ACTUA PALMA): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Hay que hacer una corrección Sr. Secretario, porque si se fija en la 
enmienda 1/2022 dice: relativa a la oficina anticorrupción y antidesnonaments. No es 
anticorrupción es antiocupación. Lo digo por si lo pueden corregir. Gracias. En este bloque 
presentamos dos enmiendas parciales. En la que no pedimos tampoco eliminar ninguna partida, 
si no reducir o en este caso, la que le voy a explicar ahora, lo que pedimos es que se cree 
también la oficina no solo anti desahucios que ya está en marcha, si no la de anti ocupación. 
Que es algo que llevamos pidiendo desde el inicio de la legislatura. Serían los 310.000 euros 
que se destinan anualmente a la oficina anti desahucios que también sea oficina anti ocupación. 
Y la segunda enmienda pedimos también una reducción ya que este año se transfieren un millón 
400.000 euros a la Fundación Pilar i Joan Miró. Y consideramos que con 700.000 euros es 
suficiente. Y que los 700.000 euros que pedimos reducir se destinen al IMI, a la inversión de 
nuevos equipos informáticos que hace mucho tiempo no se destina una partida a equipos 
informáticos. Y tanto los funcionarios como los ciudadanos de Palma y los Concejales les 
pedimos que inviertan una cantidad en renovar los equipos informáticos que tanta falta hace y es 
necesario para poder trabajar de manera más cómoda y sobre todo más eficaz. Gracias.” 
 
Sra. Oliveras Ballarín (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Miren, ustedes tienen el mayor presupuesto de la historia de esta ciudad y 
lo que han puesto en evidencia, durante el transcurso de este Pleno, es que ustedes no quieren 
pactar. No quieren pactar bajo la excusa que este es un modelo de ciudad y por las partidas por 
las que proponemos reducir para aumentar los gastos que nosotros hemos propuesto. Si ustedes 
hubieran querido una transacción, hubiéramos estado dispuestos plenamente a pactar estas 
partidas donde lo que ustedes llaman recortes. Es cuestión de voluntad, es cuestión de voluntad 
política, que ustedes están poniendo en evidencia que no tienen. Pretenden pasar el rodillo como 
hacen habitualmente. Bueno, nosotros, el Partido Popular, traemos una serie de enmiendas 
parciales. El Distrito Ponent, El Terreno, ha sido un barrio que ha sido referente internacional en 
cuanto a modernidad, en cuanto a cultura, en cuanto a internacionalización de la ciudad de 
Palma y ha sido un barrio que ha pasado de un esplendor a un deterioro paulatino hasta llegar en 
este momento a un nivel de degradación bastante importante. Y ha sido la iniciativa privada la 
que ha tirado adelante una serie de proyectos para rehabilitar este barrio histórico. Han sido los 
empresarios turísticos los que han hecho inversiones en la zona y ahora han sido empresarios los 
que han construido una serie de viviendas para ponerlas en el mercado de alquiler de larga 
estancia. Que está permitiendo que este barrio recupere, en cierta medida, lo que en su día fue y 
por lo menos que no llegue a este grado de deterioro que había llegado. Sin embargo la 
administración pública, el Ayuntamiento de Palma, no está colaborando como debería y eso 
teniendo los recursos económicos derivados de los Fondos europeos. Ustedes presentaron en 
2016 un plan de barrios y preguntamos en qué ha quedado. Después de casi 6 años en qué ha 
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quedado este plan de barrios. En qué ha quedado esta renovación del Districte de Ponent. En 
qué ha quedado. Porque lo que sí tenemos es cadáveres urbanos en la calle Robert Graves, en la 
calle Joan Miró, tenemos las casas del retiro, solares sin edificar, edificios con lonas para que no 
se vea el nivel de degradación. Cuando ustedes lo que prometieron fueron una estrategia de 
zonas verdes, estrategia contra el ruido e integración social. Ha quedado en nada. Por eso les 
proponemos que recuperen este proyecto, que recuperen la financiación de los Fondos europeos. 
Porque, Sr. Alcalde, usted va a tener que decirle al Ministerio que no ha ejecutado estos Fondos 
europeos que se consiguieron en 2016. Cómo lo va a hacer. Decir que Palma es una de las 
ciudades que no ha podido ejecutar estos Fondos europeos. Y aún no he terminado, no han 
hecho el Districte Ponent y están ya anunciando el Llevant. En materia de turismo, que es el 
motor económico de esta ciudad, ustedes tienen congelada la partida que se asigna a la 
Fundación desde el año 2015. No han tenido en cuenta el IPC y que los sueldos y salarios y 
otros gastos se han incrementado pero sin embargo la partida se ha mantenido congelada desde 
que ustedes están en este gobierno. Por eso les proponemos un incremento de esta partida. 
Porque es necesario que haya una investigación turística. Es necesario que haya análisis de 
mercados. Es necesario que se estudien unos nuevos desarrollos turísticos, que haya una 
diversificación. Porque de momento, el turismo es el motor económico de esta ciudad. Porque si 
bien ustedes están hablando de otros modelos económicos, están hablando del distrito 
tecnológico, de momento no es ninguna realidad. Y como pase como con el Distrito Ponent no 
lo será nunca o si lo que pretenden es que se vaya a una economía agraria, en qué ha quedado su 
tan anunciado banco de tierras que ha desaparecido este año del presupuesto. Por eso les 
pedimos que se dejen de sus disputas políticas internas y externas y hagan una apuesta por el 
turismo, porque a día de hoy es el motor económico de la ciudad. Y es que ustedes además en 
materia de capitalidad lo que hacen es sustraer el debate de este Pleno. A día de hoy no 
deberíamos estar hablando de en qué se invierte la partida de los 30 millones que se establece en 
la Ley de Capitalidad si no en cómo se incrementan estos 30 millones que desde el año 2004 no 
se han movido. Porque si le aplicamos el IPC acumulado desde el 2004 hasta ahora estos 30 
millones deberían verse incrementado en más de un 40%. Y es que el Ayuntamiento de Palma 
se está endeudando para hacer una serie de inversiones cuando le corresponden por ley estos 
millones de capitalidad, que deberían hacer el traspaso la comunidad autónoma, pero que desde 
luego se debería someter a debate de este Pleno. Que es donde está la soberanía de los 
ciudadanos de Palma. Por eso les proponemos que con cargo a esta partida, pues se dote el solar 
que a ustedes se les ha olvidado de Lluís Sitjar, que no recurran al endeudamiento, si no que sea 
la partida de capitalidad. O las inversiones de EMAYA que al final están repercutiendo la 
limpieza, los vertidos están repercutiendo no solamente en los ciudadanos de Palma si no 
también en los visitantes que están viniendo, los turistas y en el entorno de lo que es la ciudad. 
Y en materia de recursos humanos, Sr. Alcalde, ya se lo hemos reiterado en otras ocasiones. 
Proponemos que se amplíe la partida para las indemnizaciones de los funcionarios y de los 
Policías víctimas de la persecución. No pueden decir a día de hoy que no hay sentencia firme. 
No lo pueden decir. Esta semana hemos conocido que hay 21 Policías en los que se les ha dicho 
que no hicieron nada malo, que no cometieron ni un solo delito, ni siquiera son inocentes. No 
son inocentes porque nunca fueron ni siquiera presuntos culpables. No han hecho absolutamente 
nada. Estos Policías, los 21 de esta semana y los 7 de las semanas anteriores, tienen derecho por 
ley, no por pacto de funcionarios, si no por ley a que el ayuntamiento les satisfaga los costes 
jurídicos. Y ustedes, alguno de ustedes, son letrados y saben que son muchos años de 
instrucción, son muchas sesiones que han tenido que estar en sala y son muchos los policías. Y 
lo que ustedes han dotado de la partida de presupuestos va a ser absolutamente insuficiente para 
pagar todo este destrozo que han padecido los funcionarios de este ayuntamiento. Por tanto les 
pedimos que aumenten esta partida porque es un derecho que ellos tienen. Es un derecho que 
tienen reconocido por ley. Y es un deber moral como le hemos dicho en otras ocasiones que este 
ayuntamiento tenga un reconocimiento con estas personas que se sabe que no cometieron ni un 
solo delito y que han tenido un padecimiento de años. Gracias.” 
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Sra. Truyol Caimari (MÉS-Estimam Palma): 
 
“L’oposició no decepciona, és una evidencia. Amb aquestes esmenes i com en altres debats que 
hem tengut aquí en el plenari. Com s’ha dit en algun moment, són esmenes que bàsicament lo 
que proposen són retallades en els serveis públics i en diferents prestacions que s’estan duent 
des de l’Ajuntament de Palma. per tant, són unes esmenes que lo que nos proposen és retallar 
els drets dels ciutadans. Ara tenen uns drets que noltros esteim treballant per ampliar-los i 
millorar-los en relació als serveis municipals, als serveis públics, a exigir a altres 
administracions que complesquin amb les seves competències i amb el deure que tenen també 
amb els veïnats i veinades de Palma, però nos trobam en una posició que lo que nos proposa és 
més retallades a partides que són imprescindibles i essencials per desenvolupar aquests serveis. 
Aniré per parts per ser més eficients. En relació a les esmenes de Ciutadans, nos proposen per 
un costat reduir la partida del Pla General. Per tant, entenem que Ciutadans considera que no 
hem d’aprovar el Pla General, que no s’ha de seguir tramitant el Pla General. La norma no 
només urbanística, si no la norma municipal més important d’aquest ajuntament per planificar 
una ciutat pels propers 20 anys, que s’adapti i doni resposta a les principals necessitats i reptes 
que tenim com a ciutat. Per tant, rotundament no. Per un altra costa també se plantegen una sèrie 
de partides de capitalitat per destinar a l’EMT o per destinar a un carril bici del Coll den 
Rabassa i Can Pastilla. Idò noltros lo que feim i ho hem fet durant aquestes dues legislatures, és 
cercar finançament per tot allà a on en podem trobar. Hem anat a cercar i hem anat a tocar a 
totes les portes possibles per tenir finançament per diferents vies. I en el cas de l’EMT hem 
tengut l’oportunitat, perquè hi hem fet feina, no és que nos hagi caigut del cel, de presentar 
diferents projectes, o sigui, diferents propostes, perdonau, per poder millorar i ampliar la flota 
de l’EMT per millorar el transport públic. I això nos ha donat, entre altres coses i seguirem fent 
recerca de finançament, perquè també és una característica que tenim aquest equip de govern, 
cercar finançament per tot allà a on el poguem trobar, amb el Ministeri, amb el MIGMA. El 
MIGMA ha anat treguent diferents subvencions i diferents ajudes econòmiques per a què els 
ajuntaments poguem millorar la flota i així ho feim i així hi continuarem fent. Perquè som 
conscients que l’EMT i el transport públic s’ha d’ampliar i a més a més ha de tenir uns vehicles 
menys contaminants. I per un altra costat, per lo que fa en aquell carril bici que proposau en 
aquesta esmena, l’ajuntament lo que feim és presentar aquest projecte de carril bici com esmena 
al projecta del tramvia. Perquè com sabeu el Govern Balear està fent el projecte del tramvia i ha 
d’incorporar certes, no només és introduir el tramvia en els vials i en els carrers existents a dia 
d’avui, si no que també ha d’adequar l’entorn o ha de generar nous vials si és necessari i també 
per lo que fa a carril bici o camins de vianants. I per això noltros ho presentam per aquesta via. 
Per tant, noltros volem assolir els objectius i cercam els recursos allà a on faci falta. Per un altra 
costat també se fan tota una sèrie de retallades en polítiques d’igualtat, que són absolutament 
inassumibles per raons que ja s’han donat aquí en altres casos. I un altre cas que també és 
inadmissible és la reducció del pressupost d’EMAYA, una empresa pública. L’empresa pública 
més gran de les Illes Balears i noltros lo que feim feina és per reforçar els serveis públics i 
reforçar les empreses públiques i no lo contrari que és lo que s’està proposant que és de retallar. 
Per lo que fa a les esmenes de Vox, són demencials. Però Vox ja nos té acostumats a aquestes 
derives que no proposa ja només retallar, si no directament tancar serveis essencials. Amb 
aquestes esmenes que s’han presentat en aquest bloc, Vox planteja tancar l’oficina 
antidesnonaments. Se fan reduccions de diferents partides, que pot ser no saben llegir les 
partides, però són partides de salaris dels treballadors de l’oficina antidesnonaments. Per tant, 
amb la proposta que s’està fent és tancar l’oficina antidesnonaments. I deixar a l’estacada a totes 
les persones que estan en una situació d’alta vulnerabilitat, en perill de perdre ca seva. Això és 
la proposta de Vox. Però no només queda aquí, si no que també lo que nos proposen és tancar la 
Fundació Miró. Nos fan una proposta de reduir a la meitat el finançament que fa l’Ajuntament 
de Palma a la Fundació Miró i això suposaria directament tancar la Miró. Aquesta és la política 
de l’extrema dreta que noltros rebutjam rotundament. I per un altra costat tenim el Partit 
Popular, que tampoc no nos ha decepcionat. Allà a on les seves esmenes per un costat és retallar 
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serveis, és una mostra clara de la voluntat que teniu des del Partit Popular si qualque dia 
governau, que és retallar com ja vareu fer al passat. I per un altre costat també una aposta molt 
radical quan esteis a l’oposició, per reivindicar i demanar la capitalitat i tot el finançament 
d’aquests 30 milions de capitalitat. Quan tots els anys que heu estat governant en aquestes 
darreres dècades l’Ajuntament de Palma no ha disposat d’un sol euro de capitalitat per invertir 
en projectes d’inversió que decidís i executàs l’Ajuntament de Palma. si no que tot era 
finançament de projectes del Govern Balear o del Consell de Mallorca. per tant, noltros sí que 
esteim fent feina en projectes de capitalitat i no aquesta demagògia que nos té tan avesats els 
Partit Popular. En concret, demencial, és que fan fins i tot dues esmenes en aquest cas, que crec 
que també hi ha altres casos que utilitzen, utilitzau les reduccions de les mateixes partides per 
diferents esmenes. Per tant, nos demanau doble o triplement unes retallades de les mateixes 
partides per finançar les propostes que voltros feim. Però lo més alarmant és aquesta retallada. 
Nos demanau retallar en memòria democràtica, en promoció de la llengua, en els museus, en la 
promoció de la programació cultural, en la promoció del Jazz Palma, de tots els festivals: Palma 
en dansa, diferents programacions de cultura, del Pop Rock, nos esteis demanant retallar en 
serveis i en programació pública de la cultura. Però no només aquí, evidentment, també 
demanau retallades en educació, cosa que després vos ompliu la boca de reivindicar. Per tant, 
feis tota una sèrie de propostes de retallades de serveis que noltros no podem assumir en cap 
mesura, tot lo contrari, esteim treballant per ampliar-ho. I com el que fa a la capitalitat, com he 
dit, reivindiquen una element que mai varen reivindicar quan estaven en el govern. I per lo que 
fa a l’esmena de la promoció turística. Evidentment, noltros consideram que no és necessari fer 
més promoció turística, però a més a més és el factor que crec que han oblidat, perquè com que 
fa tants anys que no governen han oblidat, també, com funciona la Fundació de Turisme. Que és 
que si l’Ajuntament de Palma incorpora i fa una aportació més alta en aquesta fundació la part 
privada també haurà de fer una aportació més alta. Per tant, també entrau a la vostra pròpia 
contradicció. Però no només aquí, si no també feis tot una retallada de tots aquests serveis que 
comentava abans de política lingüística o de serveis culturals que són inassumibles. Per tant 
votarem en contra de totes les propostes.” 
 
Sr. Bauzá Simó (No adscrit): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Just volia dir que quan un pensa que sempre està en possessió de la veritat 
passen aquestes coses, que venen les esmenes dels altres grups municipals i dels que no són 
grup i vostès fan el cas que fan avui aquí dedins. Miri, per retallades les retallades del Pla de 
carreteres que vostès, com que ho donen al Consell Insular no en volen saber res i resulta que 
Palma continuarà a partir d’aquí un nou exercici amb tots els embossos que tendrem i tots els 
dematins perquè vostès i vostès mateixos no hi volen fer res per solucionar aquest tema. I amb 
això, llavors, se recolzen a damunt les decisions que pren el Consell Insular, però en realitat 
tanto monta, monta tanto. Perquè vostès governen aquí i governen en el Consell Insular. Per tant 
és una cosa que a lo millor ja no surt en el pressupost però sí nos afectarà i de quina manera nos 
afectarà a tots noltros. En raó de lo que deia el Partit Popular dels funcionaris, jo crec que arribat 
en aquest punt, m’agradaria recordar-los una cosa. Cada vegada que s’ha duit a dins aquest Ple 
un estatus judicial d’alguna persona, sempre hem volgut precipitar totes les qüestions i no hem 
volgut atendre, de vegades, lo que era el propi procés perquè nos era més senzill provocar 
situacions aquí dedins, perquè ho mesclàvem amb política i no enteníem molt bé com funciona 
el tema dels jutjats. Que de vegades és poc comprensible. Jo ara li diria Sr. Batle, que després, 
perquè vostès se manifestaren molt obertament en el principi de tots aquests conflictes que hi va 
haver amb els Policies i amb els funcionaris d’aquesta casa. No dubtem i no oblidem que també 
hi va haver funcionaris d’aquesta casa que varen resultar afectats amb aquests temes. I jo lo que 
crec és que vostès sí que haurien de dotar pressupostàriament aquest tema. Tal com els hi diuen 
de manera encertada. I no tan sols això, si no que vostè Sr. Batle hauria de tenir un especial 
detall amb tots aquests servidors públics d’aquest ajuntament i s’hauria de reunir vostè amb ells. 
Els hauria de convocar i reunir-se amb ells. I hauria de tenir una intervenció que fos adient a 
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aquestes persones. Perquè aquestes persones han sofrit molt, molt. I ara nos adonarem compte 
de que com el temps de la justícia no estan adequats ni en consonància amb els temps polítics. I 
aquí hi ha regidors d’aquest propi ajuntament que de vegades ho sofreixen en això. I ho han de 
veure aquestes coses. Tots hem d’aprendre consciència davant aquest tema i vostè ara ha de 
convocar a tots aquests funcionaris i els hi ha de demanar disculpes en nom de tots, si vol, en 
nom de tots. Però ho han de fer.” 
 
Sra. Pomar Juan (Cs): 
 
“Yo voy a responder a la réplica que nos ha hecho la Sra. Truyol. Todo sigue en orden, todo va 
con los planes establecidos, porque ustedes siguen con su sectarismo. Negando derechos para 
unos y para otros sí y para otros no. Y me explico. Pedimos la disminución de la partida del 
Plan General y usted parece que acaba de descubrir algo que estamos en contra de este Plan 
General. Porque es un plan general que es sectario. Así de claro. Y por eso pedimos que se 
disminuya esta partida del Plan General. No es una novedad lo que llevamos hoy aquí. Y así 
queda claro. Luego nos ha dicho que buscan financiación por todas las vías, allí donde haga 
falta. Yo le digo que no. Mire, los Fondos europeos, las partidas de Fondos europeos en 
ingresos en este ayuntamiento representan un 1% del total del presupuesto de ingresos. ¿Qué 
pasa? Ustedes pidieron unos proyectos que van destinados a unos barrios y a otros no. Y no se 
han pedido Fondos europeos para poder ayudar, por ejemplo, al mercado del Camp Redó, 
perdón, al mercado del Camp Redó no, al barrio de Camp Redó y al barrio de Pere Garau. 
Barrios que quedan excluidos. También vemos como hacen uso de los Fondos Edusi, cuántos 
proyectos del Plan Litoral de Ponent han quedado sin ejecutar. Luego también nos dice que 
pedimos una disminución del presupuesto de EMAYA, pero aquí hay algo que no cuenta, no 
cuenta que hace el uso de la demagogia que antes ha hecho un compañero suyo. Y no dice de 
dónde estiramos esa partida presupuestaria. Nosotros les pedimos que haya una disminución del 
presupuesto de EMAYA pero a favor de EMAYA. Porque le pedimos que vaya destinada al 
reciclaje en esta ciudad. y me sorprende que me lo diga usted, Sra. Truyol, que yo la considero 
una Regidora ecosoberanista. Y ahora veo que ni es eco ni es soberanista. Porque el  tema 
ecológico en el momento de firmar el presupuesto le da igual con tal de que esto salga adelante 
y llegar hasta mayo del 2023. Y el tema soberanista, pues claro, nos critican porque defendemos 
las partidas de capitalidad. Cuando defendemos las partidas de capitalidad son partidas que dan 
autonomía a este ayuntamiento para poder decidir y aquí resulta que no decidimos. Son 
incongruentes con sus explicaciones en muchas ocasiones. Nos quieren hacer réplica cuando 
saben que no tienen razón. Igual como el Sr. García, que vuelvo a insistir, él nos hace siempre 
una didáctica diciendo siempre que los recursos son limitados. Son limitados para lo que ustedes 
quieren. Gracias.” 
 
Sr. Coll Bucher (VOX- ACTUA PALMA): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Bueno, la Sra. Neus Truyol está en su hábito normal, donde quizás 
yo le diría que no utilizara ciertas palabras. La oposición decepciona. Bueno, habría que 
preguntar quién decepciona a quién. Recortes sociales. No hacemos recortes, cogemos de una 
partida a otra partida, precisamente para que vaya en beneficio del ciudadano. No queremos que 
se utilicen los presupuestos para clientelismo o para financiar pues redes ideológicas y un largo 
etcétera. Es todo lo contrario, lo que pedimos no es recortar, es corregir unos presupuestos que 
están mal redactados en parte, no en todo lógicamente, y que además lo estamos diciendo, no 
llega donde tienen que llegar. A los barrios, a la gente necesitada, a la reactivación económica y 
un largo etcétera. Ya se les ha dicho aquí que hay muchas de estas partidas que corregimos, pero 
claro, como corregimos el Sr. Ducrós nos dice que lo hacemos mal porque ellos posiblemente 
son perfectos. Y la oposición no tiene que hacer oposición. Oiga usted, perdone, estamos aquí 
para analizar y estudiar. La Sra. Truyol nos llama demencial. Gracias. No voy a entrar en 
calificativos. Extrema derecha. No, estamos lejos de su posición y de su partido sin lugar a 
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duda. No somos extremos. Lo único que hemos pretendido es que se haga mejor gestión. Y 
hemos tocado dos puntos. Le recomiendo que lea antes de hablar las partidas. Para saber de qué 
dice. Nosotros no quitamos la oficina antidesahucios. Nosotros decimos que se ponga una 
oficina además de antidesahucios, antiocupa. Haga usted una encuesta y verá lo que le contestan 
los ciudadanos de Palma con relación al movimiento ocupa y los gravísimos problemas que hay. 
Hágalo. Lea la prensa y verá si es o no es necesario que haya una oficina para orientar a todas 
aquellas familias que han sufrido una ocupación ilegal. Que el Gobierno de España es el único 
de Europa que permite un juego que otros países como Francia, Alemania o Italia lo han cortado 
de una forma mucho más eficiente. Por lo tanto, léase las enmiendas. Segundo, aquesta extrema 
derecha quiere cerrar la Fundación Pilar i Joan Miró. No, no la queremos cerrar, reducimos el 
presupuesto porque consideramos que es inaudito que el Ayuntamiento prácticamente mantenga 
la Fundación Pilar Miró con un millón 400.000 euros. Narcís Serra, Alcalde ejemplar de 
Barcelona, cuando vino aquí dijo: no entiendo que el Ayuntamiento de Palma ponga tanto 
dinero y apenas tenga peso dentro de la Fundación Pilar Miró es increíble. En Barcelona la 
Fundación Miró, la gestiona, la dirige el ayuntamiento porque es el que más paga. Simplemente 
eso. Nosotros pediremos corregir el estatuto y parte de este estatuto que consideramos que es 
erróneo. No lo cerramos, simplemente reducimos. Por cierto, no se le da el apoyo suficiente a 
esta Fundación Miró ya que tendría que tener 4 veces las visitas que tiene actualmente. 
Gracias.” 
 
Sra. Oliveras Ballarín (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Nos hubiera gustado que nos hubiera respondido por qué no se aceptan las 
propuestas del Partido Popular de ejecutar los Fondos Edusi. El dinero de los Fondos europeos 
está allí. El proyecto está hecho. Ustedes lo han vendido desde el año 2016, lo han ido 
vendiendo por fascículos. Han ido haciendo esta propaganda permanente de cada uno de los 
proyectos reiteradamente. Cada año han ido vendiendo y publicando que se iban a ejecutar estos 
proyectos y a día de hoy siguen sin hacer. Siguen sin hacer el equipamiento de Joan Miró 43. 
Siguen sin hacer el de Robert Graves. Las casas del retiro. Y el Sr. García que dice que cumplen 
lo que promete, parece ser, que en este caso no. Después de 8 años no están ejecutando todos 
estos proyectos para los que se dieron más de 25 millones de euros, la mitad de esta cantidad 
por parte del Ministerio. Y el Sr. Alcalde, el Sr. Hila, tendrá que ir a Madrid a decirles por qué 
no se ejecutan estos proyectos. Ya nos gustaría saber por qué no se aceptan estas enmiendas. Y 
miren, la excusa que ustedes tienen para rechazar la enmienda, para aumentar la partida de la 
Fundación de Turismo no se entiende. Dicen que si se aumenta la partida pues el resto tienen 
que aportar. No es posible, si hace poco ha habido un incremento de aportación con cargo a 
remanentes y no ha habido ningún problema. Luego, por qué ahora no se acepta esta 
modificación. Y en ningún caso hemos hablado de promoción turística. Al contrario, hemos 
hablado de investigación, hemos hablado de innovación, hemos hablado de nuevos productos 
turísticos, de diversificar. No entendemos por qué se cambian nuestras palabras para justificar, 
sencillamente, que ustedes pasan el rodillo. Y por supuesto que tampoco han respondido al 
incremento de esta partida para indemnizar a los policías, funcionarios, víctimas de persecución. 
Si ustedes hacen unos cálculos simples, recientemente 21 policías que han quedado exonerados. 
6 meses de sala, de tener que acudir a la sala con sus representantes legales, más toda la 
tramitación, la partida que les estamos proponiendo es una partida que incluso pensamos que va 
a resultar insuficiente y es un derecho que tienen y que tiene que ir con cargo a los presupuestos. 
Por tanto, nos llaman demagógicos lo que ustedes hacen es hablar pero no han respondido por 
qué no invierten en El Terreno, por qué no cumplen las promesas que ustedes han hecho. Por 
qué no ejecutan los Fondos europeos y por qué no reconocen a los funcionarios sus derechos y 
dotan la partida económica correspondiente para garantizarlos. Muchas gracias.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS-Estimam Palma): 
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“Només un parell de comentaris més. Per part de Ciutadans, crec que no acaben d’entendre lo 
que significa promocionar reciclatges. Promocionar reciclatge no és que sigui més barat, perquè 
s’han de posar més contenidors, hi ha d’haver més camions, s’han de fer més rutes, s’ha de fer 
molta més gestió. Lo que sí que és es més ecològic i més sostenible. Per tant, no acabam 
d’entendre com se justifica aquesta retallada de 3 milions d’euros a EMAYA a compte de que el 
reciclatge fa reduir les partides d’EMAYA. Ben bé ho sabem a l’empresa pública. I després el 
Partit Popular amb el tema Edusi, tanta sort que varen governar al 2015 i vàrem aprofitar i 
vàrem presentar un bon projecte a Europa perquè tenguéssim finançament. El Partit Popular 
quan vareu governar i quan heu governat històricament aquest ajuntament, no ha tengut gairebé 
fons europeus o fins i tot fons estatals. Per tant, el Partit Popular quan ha governat no ha tengut 
la voluntat, m’agradaria poder xerrar. No ha tengut la voluntat de cercar finançament allà a on 
n’hi ha. I això és la feina que esteim fent noltros. I noltros, evidentment, han passat coses. 
Aquesta legislatura han passat coses: ha passat un Covid, hem hagut de prioritzar projectes i 
hem prioritzat projectes. Evidentment, nos hagués agradat poder avançar molt més en altres 
projectes Edusi, però esteim avançant en molts d’ells que s’estan executant a dia d’avui. I 
després només un altre punt, perquè el Partit Popular ara se mostra molt ofès, però la dinàmica 
de retallades i de negar i de rebutjar projectes interessants per a la ciutat és, ja arriba a un punt, 
pues molt preocupant, perquè bueno, no ho sé, cada partit evidentment té legitimitat per generar 
les estratègies o propostes que consideri, però que aquests dies el Partit Popular de Palma hagi 
dit que rebutja el projecte del tramvia. Això és molt preocupant. Per tant, jo celebr que el 
tramvia el pagui Madrid perquè si l’hagués de pagar l’Ajuntament de Palma aquí tendríem una 
esmena que diria el Partit Popular que hi ha que retallar els doblers pel tramvia perquè no voleu 
que se faci el tramvia. Per tant, aquest negacionisme constant que està instal· lada la dreta, bé, ja 
nos hi trobarem. I entenc que els ciutadans i ciutadanes decidiran quin és el model que volen. 
Però noltros continuarem fent feina per ampliar serveis, per ampliar transport públic, en aquest 
cas, per lo que comentava ara i per millorar la qualitat de vida de la gent.” 
 
Esmenes parcials del Grup Municipal Cs   
 

- 37/2022 relativa a carril bici Coll d’en Rabassa – Can Pastilla 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
Aumento  de la partida de gastos del presupuesto:  
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
xxxxx Conexión carril bici entre 

Coll d’en Rabassa y Can 
Pastilla 

1.180.000€ 
 
 

 
 Aumento de la partida de ingresos del presupuesto: 
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
xxxxx Transferencia CAIB-Ley 

capitalidad 
1.180.000€ 

 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 8 vots a favor (PP i Cs) i 5 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
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- 38/2022 relativa a inversions EMT 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
Aumento  de la partida de gastos del presupuesto:  
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
Xxxxx Inversiones en EMT 3.000.000€ 

 
 

 
 Aumento de la partida de ingresos del presupuesto: 
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
Xxxxx Transferencia CAIB-Ley 

capitalidad 
3.000.000€ 

 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 8 vots a favor (PP i Cs) i 5 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
 

- 57/2022 relativa a millora seguretat vial vianants a s’Arenal 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 1 vot a favor (Cs) i 3 abstencions (PP i VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
Creación de nueva partida al presupuesto:  
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
15-*****-***** Mejora seguridad vial 

peatones en el Arenal 
100.000 € 

 
 Disminución de partida: 
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
08 15101 64011 
 

Pla General- Elaboración 100.000 € 

 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 7 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 6 abstencions (PP i Sr. Bauzá) 
 

- 58/2022 relativa a dotar de serveis els pàrquings dissuasoris 
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S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
Creación de la partida en el presupuesto:  
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
11-15320-***** Dotar de servicios en 

parkings disuasorios 
152.000 € 

 
 Disminución de partida: 
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
20 23126 48300 
 
20 23123 22714 
 
 
 
20 23123 22706 

Cooperación-Convocatoria 
Sub 
Igualdad, D. Civicos Y 
LGTBIQA-
Promo.Feminismo y 
Preven. Violen. 
 
Promoción feminismo 
machista y prevención 
violencia  

100.000 € 
 
15.000 € 
 
 
 
37.000 € 

 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 12 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 1 abstenció (Sr. Bauzá) 
 

- 63/2022 relativa a revisió fiscal del tractament de residus 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 1 vot a favor (Cs) i 3 abstencions (PP i VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
Disminución de la partida de ingresos en el presupuesto:  
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
03-30301-***** Revisió Fiscal Servei de 

Tractament de Residus 
2.000.000 € 

 
 Disminución de la partida de gastos: 
Partida de gastos Descripción Presupuesto 2023 
14 16300 85090 
 

Ampliación de Capital 
Emaya 

2.000.000 € 

 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 3 vots a favor (Cs) i 10 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

30
12

6_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
26

/0
1/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
43

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

D
A

7A
B

B
C

F
9A

12
68

57
2

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 64 - 

Esmenes parcials del Grup Municipal VOX   
 

- 1/2022 relativa a oficina antiocupació i antidesnonaments 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
Reducción de las partidas 
 
Partida de gastos Descripción Presupuestos 2023 

08 15270 12001 OFICINA 
ANTIDESNONAMENTS.- 
SOUS DEL GRUP A2. 
 

58.524,96€ 

08 15270 12004  OFICINA 
ANTIDESNONAMENTS.- 
SOUS DEL GRUP C2. 
 

18.996,74€ 

08 15270 12006 OFICINA 
ANTIDESNONAMENTS.-
TRIENNIS. 
 

  2.692,88€ 

08 15270 12100 OFICINA 
ANTIDESNONAMENTS.-
COMPLEMENT DE 
DESTINACIÓ. 
 

43.209,90€ 

08 15270 12101 OFICINA 
ANTIDESNONAMENTS.- 
COMPLEMENT 
ESPECÍFIC. 
 

101.279,05€ 

08 15270 12103 OFICINA 
ANTIDESNONAMENTS.- 
ALTRES 
COMPLEMENTS. 
 

    6.892,68€ 

08 15270 12104 OFICINA 
ANTIDESNONAMENTS.- 
CARRERA . 
PROFESSIONAL 
 

    7.026,42€ 

08 15270 16000 OFICINA 
ANTIDESNONAMENTS.- 

   72.094,51€ 
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SEGURETAT SOCIAL. 
 

  310.717,14€ 

 
Creación nueva partida 
 
Partida de gastos Descripción Presupuestos 2023 

08 15270 XXXXX OFICINA 
ANTIOCUPACIÓN 
ILEGAL Y 
ANTIDESAHUCIOS 

310.717,14€ 

 
Justificación: en coherencia con lo propuesto en varias ocasiones en Pleno, proponemos 
que la oficina anti-desahucios sea también oficina anti-ocupación ilegal, compartiendo 
las partidas presupuestarias designadas. 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 12 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 1 abstenció (Sr. Bauzá) 
 

- 10/2022 relativa a inversió equips informàtics 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 1 vot a favor (VOX-ACTUA PALMA) i 3 abstencions (PP i Cs) 
 
Es proposa: 
 
Reducción de la partida 
 
Partida de gastos Descripción Presupuestos 2023 

03 33315 48310 TRANSFERENCIA 
CUENTA FUND.PILAR I 
JOAN MIRÓ 

700.000,00€ 

 
Creación de nueva partida 
 
Partida de gastos Descripción Presupuestos 2023 

02 92050 XXXXX IMI-INVERSIÓN DE 
EQUIPOS 
INFORMÁTICOS 

700.000,00€ 

 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 4 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA) i 9 abstencions (PP, Cs i Sr. Bauzá) 
 
Esmenes parcials del Grup Municipal PP   

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

30
12

6_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
26

/0
1/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
43

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

D
A

7A
B

B
C

F
9A

12
68

57
2

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 66 - 

 

-17/2022 relativa a despeses jurídiques a policies i funcionaris víctimes de persecució  
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
- Aumento de partida del presupuesto de gastos 

029200022604 DESPESES JURÍDIQUES 700.000 € 

 
- Bajada de partida del presupuesto de ingresos 

103361022602 
MEMÒRIA DE LA CIUTAT.- PUBLICITAT 

I PROPAGANDA. 1.500 € 

103361022606 
MEMÒRIA DE LA CIUTAT.- REUNIONS, 

CONFERÈNCIES I CURSETS 2.000 € 

103361022609 
MEMÒRIA DE LA CIUTAT.- ACTIVITATS 

CULTURALS I EDUCATIVES 1.000 € 

10334401200601 
PROMOCIÓ DE LA LLENGUA.- BOSSA 

TRIENNIS 757 € 

10334701200101 
PROMOCIÓ DE LA LLENGUA.- 

RETRIBUCIONS BÀSIQUES 29.262 € 

10334701210001 
PROMOCIÓ DE LA LLENGUA.- 

COMPLEMENT DE DESTÍ 16.184 € 

10334701210101 
PROMOCIÓ DE LA LLENGUA.- 

COMPLEMENT ESPECÍFIC 30.384 € 

10334701210301 
PROMOCIÓ DE LA LLENGUA.- ALTRES 

COMPLEMENTS 2.012 € 

10334701600001 
PROMOCIÓ DE LA LLENGUA.- 

SEGURETAT SOCIAL 24.639 € 

103347022602 
PROMOCIO DE LA LLENGUA.- 
PUBLICITAT I PROPAGANDA 5.000 € 

103347022609 
PROMOCIO DE LA LLENGUA.- 

ACTIVITATS DIVERSES 15.000 € 

103347022799 
PROMOCIÓ DE LA LLENGUA.- ALTRES 

TREBALLS EXTERNS 4.000 € 
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103347048201 
PROMOCIÓ DE LA LLENGUA.- 

SUBV.NOMIN.INST.F.DE BORJA MOLL 20.000 € 

029206122602 
COMUNICACIÓ - PUBLICITAT, DIFUSIÓ  

I PATROCINIS 250.000 € 

029310122699 
ADM. FINANCERA.- DESPESES 

DIVERSES 345,04 € 

033331122611 MUSEUS BELLVER.- PROGRAMACIÓ 
1.500 € 

033331222602 MUSEUS.- SOLLERIC.-PUBLICITAT 
670 € 

033331222606 
MUSEUS.- SOLLERIC REUNIONS, 

CURSOS I CONFERÈNCIES 1.500 € 

033331222611 
MUSEUS.- SOLLERIC.-PROG. CONT. 

ARTISTICA 4.200 € 

033331322602 MUSEUS.- BALAGUER.- PUBLICITAT 
600 € 

033331322606 
MUSEUS.- BALAGUER.- REUNIONS, 

CONFERÈNCIES I CURSOS 340 € 

033331322611 
MUSEUS.- BALAGUER.- PROGR. CONT. 

ARTISTICA 1.098 € 

033333022699 TEATRES.- DESPESES FUNCIONAMENT 
500 € 

033340022602 
CULTURA.- PUBLICITAT I 

PROPAGANDA 1.500 € 

033340022611 CULTURA.- SGAE 
2.000 € 

033340222602 
PALMA AMB LA DANSA.- PUBLICITAT I 

PROPAGANDA. 450 € 

033343022602 MÚSICA.- PUBLICITAT I PROPAGANDA. 
300 € 

033343422602 
JAZZ PALMA.- PUBLICITAT I 

PROPAGANDA 1.200 € 

033343622602 
POP ROCK.- PUBLICITAT I 

PROPAGANDA 300 € 

052311022604 BENESTAR SOCIAL.- SERVEIS JURÍDICS 
3.671 € 
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052311022699 
BENESTAR SOCIAL.- DESP.DIVERSES 

SERV.SOCIALS BASE 2.000 € 

069120022601 
ÒRGANS GOVERN.- ATENC.PROTOC.I 

REPRES. 2.090 € 

069200022699 ADM. GRAL.- DESPESES DIVERSES 
5.000 € 

074312022602 
MERCATS.- PUBLICITAT I 

PROPAGANDA. 300 € 

081500022602 
ADM. GRAL. URBANISME.- PUBLICITAT 

I COMUNICACIÓ 500 € 

081500022699 
ADM. GRAL. HABITATGE I 

URBANISME.- DESPESES DIVERSES 500 € 

081522022699 
URBANISME.- OBRES A CÀRREC 

PARTIC. I INSP.TÈC.EDIFICIS 20.000 € 

081720722602 COMUNICACIÓ PROJECTE ARV 
500 € 

081720722606 
MATERIAL ACCIONS FORM.CENTRE 

TRANS.ENERG.PROJECTE ARV 1.250 € 

099200022604 
FUNCIÓ PÚBLICA.- DESPESES 

JURÍDIQUES 30.000 € 

099200022607 
ADM. GRAL.- OPOSICIONS I PROVES 

SELECTIVES 9.500 € 

099202022606 
ESCOLA MPAL. FORMACIÓ.-  FÒRUMS I 

CONFERÈNCIES 6.500 € 

103263122602 
PALMA EDUCA.- PUBLICITAT I 

PROPAGANDA. 300 € 

103263122606 
PALMA EDUCA.- REUNIONS I 

CONFERÈNCIES 300 € 

103263122699 PALMA EDUCA.- DESPESES DIVERSES 
300 € 

103347022602 
PROMOCIO DE LA LLENGUA.- 
PUBLICITAT I PROPAGANDA 500 € 

103347022609 
PROMOCIO DE LA LLENGUA.- 

ACTIVITATS DIVERSES 1.500 € 

113380022609 
FESTES POPULARS I ALTRES.- 
DESPESES MUNTATGE FESTES 12.705 € 
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114500022602 
ADM.GRAL.INFRAESTRUCTURES.- 

INFORMACIÓ I DIFUSIÓ 5.808 € 

114590022699 
LOGÍSTICA.- DESPESES TRACTAMENT 

ENDERROCS 2.500 € 

121320022601 
POLICIA.- ATENCIONS 

PROTOCOLÀRIES 600 € 

121320022606 POLICIA.- REUNIONS I CONFERÈNCIES 
600 € 

121320022699 POLICIA.- DESPESES DIVERSES 
350 € 

121360022699 BOMBERS.- DESPESES DIVERSES 
800 € 

141630022698 
MEDI AMBIENT.- NETEJA SOLAR A 

CÀRREC PARTICULARS 15.328,5 € 

141630022699 MEDI AMBIENT.- NETEJA SOLARS 
5.000 € 

163380022602 
FESTES POPULARS I ALTRES - 
PUBLICITAT I PROPAGANDA 5.688 € 

163380022609 
FESTES POPULARS.- ACTIVITATS 

CULTURALS I ESPORTIVES 2.574 € 

163380122609 NADAL I REIS.- ACTIV.SOCIOCULT. 
34.000 € 

163380222600 SANT SEBASTIÀ.- SGAE 
800 € 

163380222609 
PARTICIP. CIUTADANA.- ACTIV. 

SOCIOCULT. FEST.SANT SEBASTIÀ 90.287 € 

163380322609 CARNAVAL.- ACTIV. SOCIOCULT. 
4.535 € 

163380522609 
PARTICIP. CIUTADANA.- ACTIV. 

SOCIOCULT. L'ÀNGEL 1.400 € 

163380622609 
P. CIUTADANA, FESTES ESTIU.- ACTIV. 

CULT. I ESPORTIVES 3.800 € 

163380822609 
PARTICIP. CIUTADANA.- ACTIV. 

SOCIOCULT. ALTRES FESTES 1.000 € 

169240022602 
P.CIUTADANA.- PUBLICITAT 

TUFASPALMA 944 € 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

30
12

6_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
26

/0
1/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
43

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

D
A

7A
B

B
C

F
9A

12
68

57
2

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 70 - 

202312122699 
VIOLÈNCIA DE GÈNERE.- ALTRES 

DESPESES DIVERSES 378 € 

202312322602 
JUSTÍCIA SOCIAL  I LGTBI.- ED. PUBLIC. 

I PROPAGANDA 1.500 € 

202312822606 
FAMÍLIES,MIGRACIONS I GENT GRAN.- 

REUNIONS I CONFER. 450 € 

209208022610 
ELECCIONS.- DESPESES PAPERETES 

ELECTORALS 6.000 € 
 
Justificación: Proponemos incrementar la partida destinada a compensar de manera 
inmediata los gastos jurídicos asumidos por funcionarios/policías inocentes y víctimas 
de persecución, con linchamientos mediáticos incluidos. 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 8 vots a favor (PP i Cs) i 5 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
 

- 19/2022 relativa a Pla EDUSI – Cases del Retiro 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
- Aumento de partida del presupuesto de gastos Ayuntamiento: 

08.23110.6220099 

  
EDUSI.- EQUIPAMENT CASES DES 

RETIRO 
 

800.000 € 

 
- Bajada de partidas del presupuesto de gastos Ayuntamiento: 

 
LEY DE CAPITALIDAD  

 
800.000 € 

 
Justificación:  
Se propone dotar la partida presupuestaria para ejecutar el proyecto de las Cases del 
Retiro, con varios objetivos: rehabilitación de un edificio emblemático municipal, la 
dotación de un centro con fines sociales, como centro de interpretación del Bosque de 
Bellver.  
Se propone que se financie con cargo a la aportación por Ley de Capitalidad.  
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 8 vots a favor (PP i Cs) i 5 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
 

- 21/2022 relativa a turisme 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

30
12

6_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
26

/0
1/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
43

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

D
A

7A
B

B
C

F
9A

12
68

57
2

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 71 - 

 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
- Aumento de partida del presupuesto de gastos 

1943200444940 
FUNDACIÓ TURISME.- INFORMACIÓ I 

PROMOCIÓ 
700.000 € 

 

- Bajada de partida del presupuesto de gastos 

103361022602 
MEMÒRIA DE LA CIUTAT.- 

PUBLICITAT I PROPAGANDA. 
1.500 € 

103361022606 
MEMÒRIA DE LA CIUTAT.- 

REUNIONS, CONFERÈNCIES I 
CURSETS 

2.000 € 

103361022609 
MEMÒRIA DE LA CIUTAT.- 
ACTIVITATS CULTURALS I 

EDUCATIVES 
1.000 € 

10334401200601 
PROMOCIÓ DE LA LLENGUA.- 

BOSSA TRIENNIS 
757 € 

10334701200101 
PROMOCIÓ DE LA LLENGUA.- 

RETRIBUCIONS BÀSIQUES 
29.262 € 

10334701210001 
PROMOCIÓ DE LA LLENGUA.- 

COMPLEMENT DE DESTÍ 
16.184 € 

10334701210101 
PROMOCIÓ DE LA LLENGUA.- 

COMPLEMENT ESPECÍFIC 
30.384 € 

10334701210301 
PROMOCIÓ DE LA LLENGUA.- 

ALTRES COMPLEMENTS 
2.012 € 

10334701600001 
PROMOCIÓ DE LA LLENGUA.- 

SEGURETAT SOCIAL 
24.639 € 

103347022602 
PROMOCIO DE LA LLENGUA.- 
PUBLICITAT I PROPAGANDA 

5.000 € 

103347022609 
PROMOCIO DE LA LLENGUA.- 

ACTIVITATS DIVERSES 
15.000 € 

103347022799 
PROMOCIÓ DE LA LLENGUA.- 
ALTRES TREBALLS EXTERNS 

4.000 € 
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103347048201 
PROMOCIÓ DE LA LLENGUA.- 

SUBV.NOMIN.INST.F.DE BORJA 
MOLL 

20.000 € 

029206122602 
COMUNICACIÓ - PUBLICITAT, 

DIFUSIÓ  I PATROCINIS 
250.000 € 

029310122699 
ADM. FINANCERA.- DESPESES 

DIVERSES 
345,04 € 

033331122611 MUSEUS BELLVER.- PROGRAMACIÓ 1.500 € 

033331222602 MUSEUS.- SOLLERIC.-PUBLICITAT 670 € 

033331222606 
MUSEUS.- SOLLERIC REUNIONS, 

CURSOS I CONFERÈNCIES 
1.500 € 

033331222611 
MUSEUS.- SOLLERIC.-PROG. CONT. 

ARTISTICA 
4.200 € 

033331322602 MUSEUS.- BALAGUER.- PUBLICITAT 600 € 

033331322606 
MUSEUS.- BALAGUER.- REUNIONS, 

CONFERÈNCIES I CURSOS 
340 € 

033331322611 
MUSEUS.- BALAGUER.- PROGR. 

CONT. ARTISTICA 
1.098 € 

033333022699 
TEATRES.- DESPESES 

FUNCIONAMENT 
500 € 

033340022602 
CULTURA.- PUBLICITAT I 

PROPAGANDA 
1.500 € 

033340022611 CULTURA.- SGAE 2.000 € 

033340222602 
PALMA AMB LA DANSA.- 

PUBLICITAT I PROPAGANDA. 
450 € 

033343022602 
MÚSICA.- PUBLICITAT I 

PROPAGANDA. 
300 € 

033343422602 
JAZZ PALMA.- PUBLICITAT I 

PROPAGANDA 
1.200 € 

033343622602 
POP ROCK.- PUBLICITAT I 

PROPAGANDA 
300 € 
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052311022604 
BENESTAR SOCIAL.- SERVEIS 

JURÍDICS 
3.671 € 

052311022699 
BENESTAR SOCIAL.- 

DESP.DIVERSES SERV.SOCIALS 
BASE 

2.000 € 

069120022601 
ÒRGANS GOVERN.- 

ATENC.PROTOC.I REPRES. 
2.090 € 

069200022699 ADM. GRAL.- DESPESES DIVERSES 5.000 € 

074312022602 
MERCATS.- PUBLICITAT I 

PROPAGANDA. 
300 € 

081500022602 
ADM. GRAL. URBANISME.- 

PUBLICITAT I COMUNICACIÓ 
500 € 

081500022699 
ADM. GRAL. HABITATGE I 

URBANISME.- DESPESES DIVERSES 
500 € 

081522022699 
URBANISME.- OBRES A CÀRREC 

PARTIC. I INSP.TÈC.EDIFICIS 
20.000 € 

081720722602 COMUNICACIÓ PROJECTE ARV 500 € 

081720722606 
MATERIAL ACCIONS FORM.CENTRE 

TRANS.ENERG.PROJECTE ARV 
1.250 € 

099200022604 
FUNCIÓ PÚBLICA.- DESPESES 

JURÍDIQUES 
30.000 € 

099200022607 
ADM. GRAL.- OPOSICIONS I PROVES 

SELECTIVES 
9.500 € 

099202022606 
ESCOLA MPAL. FORMACIÓ.-  
FÒRUMS I CONFERÈNCIES 

6.500 € 

103263122602 
PALMA EDUCA.- PUBLICITAT I 

PROPAGANDA. 
300 € 

103263122606 
PALMA EDUCA.- REUNIONS I 

CONFERÈNCIES 
300 € 

103263122699 
PALMA EDUCA.- DESPESES 

DIVERSES 
300 € 

103347022602 
PROMOCIO DE LA LLENGUA.- 
PUBLICITAT I PROPAGANDA 

500 € 
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103347022609 
PROMOCIO DE LA LLENGUA.- 

ACTIVITATS DIVERSES 
1.500 € 

113380022609 
FESTES POPULARS I ALTRES.- 
DESPESES MUNTATGE FESTES 

12.705 € 

114500022602 
ADM.GRAL.INFRAESTRUCTURES.- 

INFORMACIÓ I DIFUSIÓ 
5.808 € 

114590022699 
LOGÍSTICA.- DESPESES 

TRACTAMENT ENDERROCS 
2.500 € 

121320022601 
POLICIA.- ATENCIONS 

PROTOCOLÀRIES 
600 € 

121320022606 
POLICIA.- REUNIONS I 

CONFERÈNCIES 
600 € 

121320022699 POLICIA.- DESPESES DIVERSES 350 € 

121360022699 BOMBERS.- DESPESES DIVERSES 800 € 

141630022698 
MEDI AMBIENT.- NETEJA SOLAR A 

CÀRREC PARTICULARS 
15.328,5 € 

141630022699 MEDI AMBIENT.- NETEJA SOLARS 5.000 € 

163380022602 
FESTES POPULARS I ALTRES - 
PUBLICITAT I PROPAGANDA 

5.688 € 

163380022609 
FESTES POPULARS.- ACTIVITATS 

CULTURALS I ESPORTIVES 
2.574 € 

163380122609 NADAL I REIS.- ACTIV.SOCIOCULT. 34.000 € 

163380222600 SANT SEBASTIÀ.- SGAE 800 € 

163380222609 
PARTICIP. CIUTADANA.- ACTIV. 

SOCIOCULT. FEST.SANT SEBASTIÀ 
90.287 € 

163380322609 CARNAVAL.- ACTIV. SOCIOCULT. 4.535 € 

163380522609 
PARTICIP. CIUTADANA.- ACTIV. 

SOCIOCULT. L'ÀNGEL 
1.400 € 

163380622609 
P. CIUTADANA, FESTES ESTIU.- 

ACTIV. CULT. I ESPORTIVES 
3.800 € 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

30
12

6_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
26

/0
1/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
43

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

D
A

7A
B

B
C

F
9A

12
68

57
2

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 75 - 

163380822609 
PARTICIP. CIUTADANA.- ACTIV. 

SOCIOCULT. ALTRES FESTES 
1.000 € 

169240022602 
P.CIUTADANA.- PUBLICITAT 

TUFASPALMA 
944 € 

202312122699 
VIOLÈNCIA DE GÈNERE.- ALTRES 

DESPESES DIVERSES 
378 € 

202312322602 
JUSTÍCIA SOCIAL  I LGTBI.- ED. 

PUBLIC. I PROPAGANDA 
1.500 € 

202312822606 
FAMÍLIES,MIGRACIONS I GENT 
GRAN.- REUNIONS I CONFER. 

450 € 

209208022610 
ELECCIONS.- DESPESES PAPERETES 

ELECTORALS 
6.000 € 

 
Justificación: Se propone incrementar la partida destinada a Turismo, ya que está 
congelada desde el año 2015 y es el sector que más riqueza, empleo y calidad de vida 
genera para los ciudadanos; para que se pueda, con la participación del sector, financiar 
las líneas estratégicas marcadas por el Patronat de la Fundació Palma 365 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 8 vots a favor (PP i Cs) i 5 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
 
- 22/2022 relativa a Pla EDUSI – equipament Joan Miró, 43 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
- Aumento de partida del presupuesto de gastos Ayuntamiento: 

08.23110.6220299 

  
EDUSI.- EQUIPAMENT JOAN MIRÓ, 

43 
 

100.000 € 

 
- Bajada de partidas del presupuesto de gastos Ayuntamiento: 

 LEY DE CAPITALIDAD 100.000 € 

 
Justificación:  
Se propone dotar la partida presupuestaria para la ejecución del proyecto de 
equipamiento municipal ubicado en las instalaciones municipales de la calle Joan Miró 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

30
12

6_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
26

/0
1/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
43

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

D
A

7A
B

B
C

F
9A

12
68

57
2

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 76 - 

43. El proyecto total se estima en un millón de euros, y se propone que para el ejercicio 
2022 se ejecute la demolición y la redacción de proyecto.   
La partida que financia este equipamiento mediante la aportación derivada de la Ley de 
Capitalidad.  
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 8 vots a favor (PP i Cs) i 5 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
 
- 24/2022 relativa a Pla EDUSI – Carrer Robert Graves, 16-18 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
- Aumento de partida del presupuesto de gastos Ayuntamiento: 

08.23110.6220199 

  
EDUSI.- EQUIPAMENT ROBERT 

GRAVES 16-18 
 

300.000 €  

 
- Bajada de partidas del presupuesto de gastos Ayuntamiento: 

 LEY DE CAPITALIDAD  300.000 € 

 
Justificación:  
Se propone dotar la partida presupuestaria para comenzar el proyecto de la Calle Robert 
Graves 16-18 para la dotación de un equipamiento público social, que incorpore un 
aparcamiento. El proyecto total se estima en un coste total de 1.500.000 euros y se 
estima un plurianual por el que le corresponde al presupuesto de 2023 la cantidad de 
300.000 euros.   
Se propone financiar este equipamiento con la aportación prevista por Ley de 
Capitalidad.  
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 8 vots a favor (PP i Cs) i 5 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
 
- 25/2022 relativa a reurbanització de la plaça Gomila i plaça Mediterráneo 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
- Aumento de partida del presupuesto de gastos Ayuntamiento: 
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08.XXX 

  
PROYECTO DE REURBANIZACIÓN 

PLAZA GOMILA Y PLAZA 
MEDITERRÁNEO  

 

300.000 € 

 
- Bajada de partidas del presupuesto de gastos Ayuntamiento: 

 LEY DE CAPITALIDAD  300.000 € 

 
Justificación:  
Se propone dotar la partida presupuestaria para comenzar el proyecto de la 
reurbanización de la Plaza Gomila y Plaza Mediterráneo. Se estima un plurianual que 
propone para el presupuesto de 2023 la cantidad de 300.000 euros para la redacción del 
proyecto y posible inicio de los trabajos.  
La partida que financia este equipamiento se corresponde a la aportación prevista por 
Ley de Capitalidad.  
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 8 vots a favor (PP i Cs) i 5 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Sr. Bauzá) 
 
- 31/2022 relativa a Capitalitat 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre l’esmena a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-
Estimam Palma), 2 vots a favor (PP) i 2 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
- Aumento de la partida del presupuesto de gastos 

14163007400020 TRANSF.CAPITAL EMAYA   13.000.000 € 

03336036XXX 
COMPRA SOLAR ADYACENTE LLUIS 

SITJAR 
12.000.000 € 

 

 
 

- Aumento de la partida del presupuesto de ingresos 

75083 TRANSF. CAIB-LLEI CAPITALITAT 25.000.000 € 

 
Justificación: En aplicación de la Ley 23/2006, de 20 de diciembre, de capitalidad de 
Palma de Mallorca. 
Visto que en el debate de los presupuestos de 2022 el equipo de gobierno ocultó la 
propuesta que se aprobó en el Consell de Capitalidad que se tradujo en la práctica en la 
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no compensación real de los gastos asumidos por el Ayuntamiento en su condición de 
capital, en inversiones únicamente responsabilidad de la CCAA. 
Visto que en los presupuestos de la CCAA para el 2023 no se recogen los 30 millones 
de compensación. 
Visto que se pueden aprobar gastos supeditados a  la existencia formal del compromiso 
de aportación de ingresos ampliando la base de ejecución 56 con las partidas que se 
proponen. 
Vista la necesidad de realizar inversiones en EMAYA y de adquirir el solar del Lluis 
Sitjar, asumiendo un aumento de la deuda de manera importante. 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 5 vots a favor (PP) i 8 abstencions (VOX-ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá) 
 

Proposta: 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 4 vots en contra (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa  
 
PRIMER.- Aprovar el Projecte de Pressupost General, les Bases d’Execució i la 
plantilla de personal per l’exercici de 2023, que comprèn:  

 
a) El propi de la Corporació, per un import de 487.420.315,00 euros anivellat en el 
seu estat de despeses i ingressos. 

b) El de l’organisme autònom Institut Municipal d’Innovació (IMI), per un import 
de 7.535.282,27 euros anivellat en el seu estat de despeses i ingressos. 

c) El de l’organisme autònom Institut Municipal de l’Esport (IME) ), per un import 
de 30.111.034,33 euros anivellat en el seu estat de despeses i ingressos. 

d) El de l’organisme autònom Agència de Desenvolupament Local (PalmaActiva), 
per un import de 10.605.000.00 euros anivellat en el seu estat de despeses i 
ingressos. 

e) El de l’organisme autònom Patronat Municipal de l’Habitatge i Rehabilitació 
Integral de Barris (PMH-RIBA) ), per un import de 3.949.073,69 euros anivellat en 
el seu estat de despeses i ingressos. 

f) El de l’organisme autònom Patronat Municipal d’Escoles d’Infants (PMEI), per 
un import de 13.413.402,84 euros anivellat en el seu estat de despeses i ingressos. 

g) L’estat de previsió de despeses i ingressos de l’Empresa Municipal d’Aigües i 
Clavagueram, S.A. (EMAYA), que presenta un resultat de 42.376,86 euros. 

h) L’estat de previsió de despeses i ingressos de l’Empresa Funerària Municipal, 
S.A. (EFM), que presenta un resultat de 419.393,74 euros. 

i) L’estat de previsió de despeses i ingressos de l’Empresa Municipal de Transports 
Urbans de Palma, S.A. (EMT), que presenta un resultat de 0,00 euros. 
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j) L’estat de previsió de despeses i ingressos de la Societat Municipal 
d’Aparcaments i Projectes, S.A. (SMAP), que presenta un resultat de 2.728.461,21 
euros. 

 
Els pressuposts, els estats de previsió d’ingressos i despeses de les empreses que 
integren el Pressupost general, resumits a nivell de capítols, les Bases d’Execució i 
les plantilles, s’adjunten com annexos. 

 
SEGON.- Aprovar inicialment la plantilla de personal comprensiva de tots els llocs 
de treball reservats a funcionaris, personal laboral i personal eventual, que s’adjunta 
com annex. 

 
TERCER.- Exposar al públic el Pressupost General per 2023, les Bases d’Execució, 
que s’ajunten com annex i, la plantilla de personal, aprovats, durant un termini de 
15 dies, mitjançant anunci en el Butlletí Oficial de la Comunitat Autònoma i Tauler 
d’Anuncis de l’Ajuntament, a efectes de la presentació de reclamacions per part 
dels interessats. 

 
QUART.- Considerar aprovat definitivament el Pressupost General per 2023 en el 
cas que no es presenti cap al·legació. 

 
CINQUÈ.- Remetre còpia dels Pressupost General per 2023 a l’Administració de 
l’Estat i a la Comunitat Autònoma a efectes de tutela administrativa. 
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- 82 - 

 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
13 vots en contra (PP, VOX-ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá)  
 
El president aixeca la sessió, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta. 
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